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ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ БІРЛІКТІ 
НЫҒАЙТУ МАҢЫЗДЫ

ТАЛАНТТАР 
ТАНЫЛҒАН КЕШ

ДӘМ МЕН ДӘСТҮР 
ТОҒЫСҚАН МАМЫР ТОЙ
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Таяуда үш айға созылған 
Алматы қаласы 
жастарының Jas Gala 
шығармашылық фестивалі 
жеңімпаздары анықталды.

BaiQymyz жобасының 
авторы Жұмажан Қалтаевтың 
арманы – қымызмұрындық 
мерекесін қайта жаңғыртып, 
кең көлемде атап өту.

БАСПАСӨЗ-2025

Анықтама телефондары:

«Қазпошта» анықтама бөлімі: 8 (7172) 58-02-96
Жазылу және тарату бөлімі: 8 (778) 837-07-21

 AIQYN республикалық қоғамдық-саяси 
газетіне екінші жартыжылдыққа 

 жазылу басталды 

15102 -AIQYN 
 

Жазылу түрлері Индекс  Жазылу 
мерзімі

Редакция 
бағасы

«ҚАЗПОШТА» АҚ 
жазылу бағасы

Қала Ауыл

Жеке 
жазылушылар 

үшін
65102 – AIQYN 6 ай       6 250     7604,46 

Заңды 
тұлғалар 
үшін

6 ай        10 500                            15 871,08         11 854,86 

Жиынға қатысушылар қазіргі 
ахуал туралы баяндап, аймақтарда 
эт носаралық қатынас саласында 
тұрақтылықты қамтамасыз етуге, 
аза маттық қоғаммен бірлесіп жұ мыс 
істеуге, мемлекеттік ақпарат сая-
сатын жүзеге асыруға қатысты қол-
ға алынып жатқан шаралар тура лы 
мәлімет берді. Қазақстан хал қы 
Ассамблеясын дамыту тұжы рым-
дамасын әзірлеу және бұл құ ры -
лымның форматын жетілдіру мә се-
лесіне айрықша назар аударылды.

Сонымен қатар жиында биыл 
'те тін маңызды қоғамдық-саяси 
іс-ша ралар қарсаңында жалпыұлт-
тық бірлікті одан әрі нығайту шара-
лары талқыланды.

Жиын соңында Мемлекеттік 
кеңес ші жауапты мемлекеттік ор ган-
дарға этносаралық келісімді қам та-
ма сыз етуге және барлық дең гейдегі 
үйлестіру жұмысын кү шей туге ба-
ғыт талған ішкі саяси жұ мыс тың ба-
сым бағыттары бойынша нақ   ты 
тап    сырмалар берді.

ҚОР САРҚЫЛСА,
МОЛ САРҚЫЛАДЫ...

Мемлекеттік кеңесші Ерлан Қарин этносаралық келісімді 
нығайту мәселелеріне арналған республикалық жиын өт-
кізді. Басқосуға Президент Әкімшілігі құрылымдық бөлімше-
лерінің басшылары, орталық мемлекеттік органдардың өкіл-
дері, сондай-ақ Батыс Қазақстан және Солтүстік Қазақстан 
облыстарының әкімдері қатысты.

Геология саласы – жер қойнауын игерудегі ең бір күрделі кезең. Иен да ла ны 
шарлап, қатпарларды барлап, кен орнын тапқаннан кейін де оны өндіру үшін 
кемі он жылдың жүзі керек екен. Шындығын айтқанда, Қазақстанның жер 
пайдаланушылары осы қиындық пен шығыннан 30 жыл бойы қашып келді. 
Еліміздің барланған минералды шикізат базасыٶ– Кеңес Одағы ғалымдарының 
еңбек-мұрасы. Бірақ енді бұл жұмыстарды кейінге ысыра беруге болмайды. 

Еліміздегі 705 ауыл мен 
18 қала осы күнге дейін 
таза ауызсумен 
қамтамасыз етілмеген. 
Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2025 жылға қарай 
барлық елді мекенді таза 
ауызсумен 100% 
қамтамасыз етуді 
тапсырғанына және 
соңғы үш жылда 
бюджеттен 700 млрд 
теңгеден астам қаражат 
бөлінгеніне қарамастан, 
ондаған мың 
отандасымыз құдық пен 
су таситын көліктерді 
пайдалануда. Осы жағдай 
«AMANAT»-тың Партиялық 
бақылау комитетінің 
отырысында талқыланды. 
Оған орталық мемлекет-
тік органдардың өкілдері, 
сондай-ақ бейнеконфе-
ренц-байланыс режимі 
арқылы облыс әкімдерінің 
орынбасарлары қатысты.

АУЫЗСУ МӘСЕЛЕСІ
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Абай облысында 2028 жылға дейін жалпы құны 2,7 трлн теңге 
болатын 29 инвестициялық жоба жүзеге асады. Бұл жобалар 
8 мың жаңа жұмыс орнын ашып, аймақ экономикасына серпін 
бермек. Осы және басқа да оң өзгерістер жайлы аймақ басшысы 
Берік Уәли өңірдің даму жоспарына арналған жиында мәлімдеді. 

ЖОСПАРЛЫ ДАМУ – 
ЖАРҚЫН КЕЛЕШЕК
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ШЕШІЛМЕЙ ТҰР
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САЯСАТ

Дайындаған Елнар ЕЛТАЙ

Отырыс барысында бюро мүшелері «Қазақстан 
Республикасының Үкіметі мен Қырғыз Республика-
сының Министрлер Кабинеті арасындағы инвес-
тицияларды к$термелеу және $зара қорғау туралы 
келісімді ратификациялау туралы» заңды палата 
отырысының күн тәртібіне шығару ж$нінде қаулы 
қабылдады.

Бұл заң екі ел арасындағы экономикалық ын-
тымақтастықты нығайтуды к$здейді. Атап айтқанда, 
бір Тараптың екінші Тараптың аумағындағы инвес-
тицияларын жүзеге асыру, сондай-ақ екі мемлекеттің 
аумақтарындағы инвестициялық қызметке байланысты 
мәселелерді реттеу үшін қолайлы режим құру тәртібі 
мен шарттарын айқындайды.

Сонымен қатар бюро отырысында Сенат комитеттері 
$ткізетін алдағы іс-шаралардың тақырыптары тал-
қыланды. Осы аптада республикалық бюджеттің 
әлеуметтік салаға арналған шығыстары бойынша 
мемлекеттік аудиттің нәтижелері туралы және Қазақ-
стандағы мемлекеттік-жекешелік серіктестіктің 
мәселелері мен перспективалары ж$нінде отырыстар 
$тпек. Сондай-ақ депутаттардың мүдделі тараптармен 
жасыл технологиялар мен инвестицияларды дамытуға 
қатысты бірқатар кездесуі ұйымдастырылады.

Жоспарланған маңызды іс-шаралардың бірі – 
«Қазақстан Республикасында автомобиль жолдарын 
салу және пайдалану: ағымдағы жай-күйі, $зекті 
мәселелері мен оларды шешу жолдары» тақырыбына 
арналған Үкімет сағаты.

«Үкімет сағатында осыған дейін $ткізілген 
кездесулерде сарапшылар айтқан ұсыныстарды 
ескере отырып, саладағы қордаланған мәселелерді 
жүйелі шешу жолдары талқыланады. Жолдың са-
па сы тек к$лік инфрақұрылымы ғана емес, сондай-
ақ ол – тұрғындардың қауіпсіздігі, экономикалық 
белсенділік пен $мір сүру сапасының к$рсеткіші. 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев жақында $ткен 
Қауіпсіздік Кеңесінің отырысында к$лік-логистика 
саласын дамыту мәселелеріне, оның ішінде ірі 
инфрақұры лым дық-транзиттік жобалардың жай-
күйіне назар аударды. Сондықтан бұл бағыттағы 
жұмыстарды Мемлекет басшысы айқындап берген 
стратегиялық мақсаттар аясында нәтижелі жүзеге 
асыру – бар шамыздың ортақ міндетіміз», – деді 
Мәулен 7шімбаев.

Сондай-ақ бюро мүшелері бұған дейін Парламент 
Мәжілісі қабылдаған заңдарды жұмыс үшін Сенаттың 
комитеттеріне б$ліп берді.

Іс-шара басталар алдында Қырғызстан Президенті 
Садыр Жапаров  Парламент делегацияларының 
басшыларын қабылдады. Ол ҰҚШҰ Парламенттік 
Ассамблеясының Ұйым қызметін заңнамалық тұрғыда 
қолдаудағы р$лін жоғары бағалап, отырыстың табысты 
$туін тіледі.

Ерлан Қошанов ҰҚШҰ Парламенттік Ассамблеясы 
Кеңесінде с$йлеген с$зінде Жогорку Кенеш Т$рағасы 
Нурланбек Шакиевке 2025 жылы Қырғыз Республи-
 касының Ұйымға т$рағалығы аясындағы басымдықтарды 
жемісті жүзеге асыруына тілектестік білдірді. 

Қазақстан делегацияның басшысы әріптестерінің 
назарын ҰҚШҰ-ға мүше елдерде есірткінің заңсыз 
айналымы мен интернет алаяқтықтың $суіне аударды. 
Ол мұндай жаһандық қауіп-қатерлерге қарсы заңна-
малық тосқауыл қою үшін күш біріктіруге шақырды. 
Мәжіліс Т$рағасы миллиондаған адам осы қылмыстың 
құрбанына айналатынын, ал ұйымдас  тырушылары 
к$біне шетелден әрекет ететінін атап $тті.

ҰҚШҰ Парламенттік Ассамблеясы синтетикалық 
есірткі мен киберқылмысқа қарсы іс-әрекет саласында 
ортақ құқықтық кеңістік құруға ықпал ете алады. 
Қазақстан депутаттары осы жұмысқа белсене атсалысуға 
дайын. Бұл мәселелерде бізде бұрыннан қалыптасқан 
құқықтық тәжірибе бар. Президент Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаевтың тапсырмасы бойынша есірткі 
қылмыстарына қатысты жауапкершілік заңнамалық 

тұрғыда едәуір күшейтілді. Биылғы Парламенттік 
сессия ның соңына дейін интернет алаяқтық үшін де 
жауапкершілікті заң жүзінде қатаңдатуды жоспарлап 
отырмыз, – деді Ерлан Қошанов. 

Сондай-ақ Мәжіліс Т$рағасы ҰҚШҰ-ға мүше 
елдердің депутаттарын Ауғанстандағы жағдайды үнемі 
назарда ұстауға шақырды. Оның айтуынша, елдегі 
ахуал тұрақтанып келеді.

Ерлан Қошанов Қазақстан тарапының Тәжікстан 
мен Ауғанстан шекарасын нығайту қажеттігі ж$ніндегі 
ұстанымын білдірді. Астанадағы саммитте қабылданған 
ҰҚШҰ-ның мақсатты мемлекетаралық бағдарламасы 
да осы мәселені шешуге бағытталған. Екінші маңызды 
міндет ретінде Спикер Ауғанстанға к$мек к$рсету 
және елдегі $зекті гуманитарлық мәселелерді шешу 
үшін халықаралық күш-жігерді біріктіруді атап $тті.

Мәжіліс Т$рағасы дәл осы мақсатта Алматыда Ор-
талық Азия мен Ауғанстан елдері үшін БҰҰ-ның Орнықты 
даму мақсаттары ж$ніндегі Bңірлік орталығы құрылғанын 
еске салды. Ерлан Қошанов с$зін қоры тындылай келе, 
$зара құрмет пен сенім ҰҚШҰ Парламенттік Ассам-
блеясындағы табысты ынтымақ тастықтың кепілі екеніне 
назар аударып, қол жеткізілген барлық уағдаластықтың 
табысты жүзеге асуына тілектестік білдірді. 

Іс-шара аясында Парламент делегацияларының 
басшылары Бішкектегі Жеңіс монументіндегі Мәңгілік 
алауға гүл шоқтарын қою рәсіміне қатысты.

ЖАЙЛЫ ЖОЛ – 
САПАЛЫ ӨМІР КӨРСЕТКІШІ
Кеше Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата бюросының оты-
рысы өтті. Онда депутаттар 22 мамыр күні болатын Сенат отырысының күн тәртібін 
бекітті. Сондай-ақ осы аптада өткізілетін іс-шараларды пысықтады.

ЕСІРТКІ МЕН КИБЕРҚЫЛМЫСҚА 
ҚАРСЫ КҮРЕС КҮШЕЙЕДІ
Мәжіліс Төрағасы Ерлан Қошанов бастаған Қазақстан Парламентінің делегациясы 
Ұжымдық қауіпсіздік туралы шарт ұйымы Парламенттік Ассамблеясы Кеңесінің оты -
рысына қатысты. Жиын Қырғыз Республикасының астанасы Бішкек қаласында өтті.

Премьер-Министр Олжас 
Бекте нов Shell компаниясы 
барлау және өндіру бөлімше-
сінің прези   денті Питер Кос-
телломен кездес ті. Бірлескен 
мұнай-газ жобаларын жүзеге 
асыру мәселелері және ынты-
мақтастық келешегі талқылан-
ды. Кездесуге Қазақстандағы 
концерннің аға вице-прези-
денті әрі төрағасы Әли әл-Жа-
наби, негізгі елдер мен На-
мибиядағы барлау жөніндегі 
вице-президент Сюзанн Куган 
қатысты.

Shell Қазақстанда мұнай-газ саласын-
дағы бірқатар ірі бастаманы, соның ішінде 
КҚК, Солтүстік Каспий, Қарашығанақ 
жобаларына қатысу, қысқы дизель отынын 
$ндіру бойынша ПМХЗ қондырғысын 

жаңғырту, сондай-ақ жер қойнауын гео-
логиялық барлау және ғылыми зерттеуді 
жүзеге асыруда.

Кездесу барысында Қарашығанақ кен 
орнында қуаты жылына 4 млрд м3 газ $ңдеу 
зауытының құрылысына назар аударылып, 
оны жүзеге асырудың маңыздылығы атап 
$тілді. 

Сонымен қатар Қашаған кен орнын 
игеру жұмыстары да талқыланды. Тараптар 
қуаты жылына 2,5 млрд м3 ГBЗ салуды және 
жаңа алаңдарды игеруді к$здейтін 2А және 
2B кезеңдерін іске асыруды же делдету жос-
парларын қарады. Премьер-Министр Қа -
зақстан Үкіметінің одан әрі $зара тиімді 
ынтымақтастыққа дайын екенін жеткізді.

Құжатқа сәйкес, АЭА Қызылорда 
облысында «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» 
халықаралық к$лік дәлізіне жақын 550 
гектар аумақта орналасады.

Арнайы экономикалық аймақ аума-
ғын да заманауи $німділігі жоғары, 

бәсекеге қабілетті $ндірістерді жедел 
дамыту, қызмет к$рсетудің сапалы жаңа 
деңгейін қалып тастыру, инвестиция 
тарту, экономика са ласында жаңа 
технологиялар енгізу, сондай-ақ халықты 
жұмыспен қамтуды арт тыру үшін 

мүмкіндіктер жасау жос парлануда. АЭА-
ның «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» 
халықаралық к$лік дәлізіне жа қындығы 
Қазақстан мен Орталық Азия на рық та-
рында $німді тиімді $ткізуге мүмкіндік 
береді. 

АЭА аумағында салықтық және кедендік 
жеңілдіктер ұсына отырып, арнайы құқықтық 
режим әрекет ететін болады.

2049 жылға қарай АЭА-ға салынатын 
инвестицияның жалпы к$лемін 150 млрд 
теңгеге, шетелдік салымдарды 80 млрд 
теңгеге дейін жеткізу жоспарланып отыр. 
Тауарлар $ндіру мен қызмет к$рсету к$лемі 
500 млрд теңге деңгейінде болжануда. 
Қазақстандық қамту үлесі 90%-ға дейін 
жетеді.

25 жыл ішінде АЭА кәсіпорындарында 
3 366 жаңа жұмыс орнын ашу к$зделген, 
қатысушы компаниялардың саны 39-ға 
жеткізіледі. 

Сондай-ақ мультимодальды әуе хабтарын 
құру ж$ніндегі іс-шараларды іске асыру 
шеңберінде және кеден заңнамасының 
талаптарына сәйкес, аталған қаулымен 
«Оңтүстік», «Астана – Технополис», «Са-
рыарқа», Alatau және «Ақт$бе» АЭА-ға 
порт аймақтары мәртебесі берілді. БҰҰ-ның Қазақстандағы тұрақты 

үйлестірушісінің міндетін атқарушы 
Стивен О'Малли ұсынылған құжаттың 
жай ғана есеп еместігін, Қазақстан ның 
БҰҰ–2030 күн тәртібіне адалдығы ның 
к$рінісі және барлық әлемге еліміз дің 
ілгерілеуі, сабақтары мен амбиция ла-
ры туралы айту мүмкіндігі екенін атап 
$тті.

«Қазақстан – шолуды үш жылда бір 
рет $ткізетін санаулы елдердің бірі. Бұл 
ОДМ бойынша прогресс мониторингіндегі, 
ашықтықты ілгерілетудегі нағыз к$ш-
басшылығын айқын к$рсетеді. Жақында 
Алматыда ашылған БҰҰ-ның Орталық 
Азия мен Ауғанстан үшін орнықты даму 
мақсаттары ж$ніндегі $ңірлік орталығы 
Қазақстанның ОДМ-ны елде де, аймақта 
да іске асыруға бейілділігін к$рсетеді. 
БҰҰ тұрғысынан мұндай шолуларды 
жүр гізу шынайы әріптестік пен іс-қимылға 
шақыру ретінде бағаланады. БҰҰ Қазақстан 
үкіметін толығымен қолдайды», — деп 
атап $тті Стивен О'Малли. 

Ұлттық экономика вице-министрі 
Асан Дарбаев үшінші құжатта ОДМ-ны 
жергілікті жерге бейімдеуге, яғни жаһан-
дық мақсаттарды аймақтар мен жергілік-
ті қоғамдастықтар деңгейіне к$шіру 

мә се  лелеріне ерекше назар аударылға нын 
айтты. Сондай-ақ Шолу 2025-тің басты 
ерекшелігі – азаматтық қоғамның, 
ғылыми-сараптамалық қоғамдастықтың 
жұмысына белсенді қатысу.

«Екінші ерікті ұлттық шолу ұсынылған 
сәттен бастап ОДМ-ны іске асырудың 
институционалдық негіздерін жетілдіруде 
елеулі нәтижелерге қол жеткізілді: 2023 
жылы Қазақстанның орнықты дамуы 
саласындағы ұлттық мақсаттары мен 
міндеттерін іске асыру мониторингі 
ж$ніндегі парламенттік комиссия құрылды. 
2060 жылға дейін елдің к$міртегі бейта-
раптығына қол жеткізу стратегиясы қа-
былданды. Орнықты даму мақсаттары ның 
тиімді мониторингін қамтамасыз ету үшін 
ОДМ ұлттық индикаторлары $зектенді-
рі ліп, жалпы саны бүгінде 200-ге жеткі-
зілді», –  деді Асан Дарбаев.

Үйлестіру кеңесін қорытындылай 
келе, Серік Жұманғарин Орнықты даму 
мақсаттарының қағидаттарын енгізу 
бірінші кезекте халықтың $мір сүру са-
пасын арттыруға, үздік халықаралық 
стан дарттарды қабылдауға бағытталға -
нын, бұл тұтастай алғанда елдің халық-
аралық аренадағы беделін нығайтуға 
ықпал ететінін атап $тті.

ЖАҺАНДЫҚ МАҚСАТ – 
ЖЕРГІЛІКТІ ШЕШІМ
Премьер-Министрдің орынбасары – Ұлттық экономика минис-
трі Серік Жұманғариннің төрағалығымен өткен Орнықты даму 
жөніндегі үйлестіру кеңесінің отырысында Орнықты даму мақ-
саттары жөніндегі (ОДМ) үшінші ерікті ұлттық шолудың тұсауке-
сері өтті.

ЖАҢА АРНАЙЫ ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
АЙМАҚ ҚҰРЫЛДЫ

Елімізде «Қорқыт Ата» жаңа арнайы экономикалық аймағы (АЭА) құ-
рылды. Тиісті қаулыға Премьер-Министр Олжас Бектенов қол қойды. 

МҰНАЙ-ГАЗ САЛАСЫНДАҒЫ
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ЖАЛҒАСАДЫ
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БАҒДАР

Бетті дайындаған Елнар ЕЛТАЙ

Іс-шараның міндеті — екі қаланың 
металлургия кәсіпорындары ұжымда -
ры ның еңбек байланысын кеңейту, �н-
діріс тік мәдениет, еңбек қауіпсіздігі мен 
кадр лық даму мәселелері бойынша тә-
жірибе алмасу.

Теміртаулық қонақтарды «АМАNАТ» 
партиясы Ұлытау облыстық филиалының 
атқарушы хатшысы Ерлан Мырзабеков 
«Қазақмыс» корпорациясы» жанындағы 
партия филиалының атқарушы хатшысы 
Асқар Нұржанов, Ұлытау облыстық мәс-
лихатының депутаты Силар Қияқбаев 
бастаған бір топ азамат күтіп алды.

Қонақтар алдымен �ңірдің �ркендеуіне 
�лшеусіз үлес қосқан ғалым Қаныш 
Сәтбаевтың ескерткішіне гүл шоқтарын 
қойып, тау-кен металлургиялық мұражайын 
аралады. Мұражайда �ндірістің бүгіні 
мен ертеңі бастан-аяқ қойылған. 

Кейін металлургтер Жезқазған мыс 
балқыту зауытына барып қайнаған  қызу 
тірлікті к�рді. Мыс зауыты – 50 жыл дан 
ар тық ел экономикасының қарқынды 

да уына үлес қосып келе жатқан ірі 
кәсіпорын. Бүгінде зауытта 2 200 адам 
еңбек етеді. 

Қонақтар туристік орынға айналған 
Жо шыхан мен Алашахан кесенесіне де 
барып, батырлар рухына бағыштап Құран 
оқыды. Жошыхан кесенесі ғалымдардың 
болжамы бойынша ХІІІ-ХІV ғасырға 
жатады. Ұлы қолбасшы Шыңғысханның 
ұлы Жо шыхан ның зиратының үстінен 
салынған кесене. Бүгінгі күнде бұл әлемнің 
әр елінен туристер к�п келетін туристік 
орталыққа айналды. Қонақтар да алған 
әсерлерін жасырмады.

 «Мұнда алғаш келуім. Бұл екі кесене 
– Ұлытаудың ғана емес, жалпы Қазақстан-
 ның тарихындағы алар орны бар тарихи 
орындар. Таңертең мыс зауытында бо лып, 
жастармен жолықтық. Еңбек жолымыз-
дағы тәжіри бемізбен б�лістік. Келгелі 
аяғымызды жерге тигізбей күтіп жатқан 
азаматтарға алғысымызды айтамыз», – 
деді QARMET АҚ этномәдени бірлестігінің 
жетекшісі :лішер Жақыпбеков.

КӘСІБИ САБАҚТАСТЫҚ – 
ТАРИХИ МЕКЕНДЕ
Жұмысшы мамандықтар жылы аясында QARMET АҚ жанындағы 
«AMANAT» партиясы филиалының ұйымдастыруымен метал-
лургтердің кәсіби әлеуетін арттыру мақсатында «Қазақмыс» 
корпорациясы» ЖШС мен Теміртау металлургиялық комбинаты 
арасындағы ынтымақтастық негізінде теміртаулық металлург-
тер Ұлытау жеріне табан тіреді. 

2024 жылдың қорытындысы бойынша, қалаларда 
орталықтандырылған сумен жабдықтау жүйесіне 
қолжетімділік – 99,4%-ды, ал ауылдарда – 97,8%-ды 
құрады. Алайда қалған пайыздар жергілікті атқарушы 
органдардың қызметкерлері мен олар атқарған жұмыс 
барысындағы жүйелі сәтсіздіктерге тиесілі.

«Бір бұзушылыққа бірнеше мәрте тап болып 
отырмыз. Жерасты суының есепке алынбаған деңгейі, 
немқұрайды мердігерлер, ЖСҚ түзетулерін кешіктіру, 
жоспарлау барысындағы қате есеп. Осы олқылықтар 
2020 жылы емес, 2025 жылдың ортасында, Мемлекет 
басшысының тапсырмасы орындалуы керек кезде 
болып отыр. Неге Абай облысы Глуховка ауылындағы 
құрылыс жұмысы 80% дайын нысан иесіз қалды? Неге 
әлі күнге дейін балансқа қабылданбайды және 
қорғалмайды? Неге қаражат пен мердігер бола отырып, 
Қарағанды облысы Шұңқырк�л ауылындағы су 
құбырында жұмыс кестеге сәйкес жүргізілмейді? Біз 
нысан құрылысы аяқталатын нақты мерзімді, жауапты 
орындаушыларды және адамдардың суға қол жеткізуіне 
кепілдік беруді талап етеміз. Қағаз жүзінде емес, шын 
мәнінде солай болуға тиіс», – деді «AMANAT» 
партиясының Хатшысы Ержан Жылқыбаев.

Партиялық бақылау комитетінің т�рағасы, Мәжіліс 
депутаты Павел Казанцевтің айтуынша, тіпті ресми 
жоғары к�рсеткіштер де мұнымен тоқтап қалуға жол 
бермейді.

«Біз 97,8%-ды жақсы к�рсеткіш деп естіп жатамыз. 
Алайда жағаға бір метр жетпей қалу, �зенді толық жүзіп 
�теу деген с�з емес. 6 мыңнан астам ауылдың 705-і 
әлі күнге дейін сусыз отыр. 90 қаланың 18-і толық 
қамтылмаған. Яғни, сумен жабдықталмаған мектептер, 
ауруханалар, тұрғын үйлер бар. Мемлекет басшысының 
тапсырмасы орындалған жоқ», – деді ол.

Iңірлердегі проблемаларға ерекше назар аударылды. 
Мәселен, Ақмола облысында судың микробиологиялық 
к�рсеткіштер бойынша стандарттарға сәйкес келмеуі 
6,7%-ды құрайды. Бұл – республика аумағындағы 
орташа деңгейден сегіз есе жоғары. Санитарлық-
химиялық заттар бойынша – 17,3%. Яғни, нормадан 
т�рт есе к�п.

«Біз тек су туралы айтып отырған жоқпыз. Біз 
адамдардың денсаулығы туралы айтып отырмыз. 

Ауылға құбыр тартылып, су берілмеуі – дамудың бел-
гісі емес. Ақмола облысындағы Талапкер және Қа-
жымұқан ауылдарында желілер 2018-2021 жылдары 
салынды. Алайда тұрғындар әлі суға қол жеткізген 
жоқ. 13 мыңнан астам адам әлі күнге дейін сумен 
қам тамасыз етілмей отыр. Бұл жергілікті биліктің ті-
келей жауапкершілігі», – деді комитет т�рағасының 
орынбасары Майра Айсина.

Мемлекеттік аудит нәтижесінде ондаған бұзушылық 
анықталды. Абай облысында 55 жобаның тек 14-і ғана 
пайдалануға берілді. Қалғандары тоқтатылды немесе 
жүзеге асыру мерзімі шегерілді. Павлодар облысы 
Ақтоғай ауылында су құбыры желілерін тарту жұмысы 
2023 жылы аяқталуға тиіс еді. Алайда жұмыс мерзімі 
бес рет ұзартылды, ал мердігер ешқандай жауапкершілік-
 ке тартылмады. Жезқазған қаласында Кеңгір су қой-
масының түбі 1996 жылдан бері тазаланған жоқ. Бұл 
су сапасына тікелей әсер етеді.

«Жобалық құжаттар дайындау және тендер �ткізу 
кезінде жиі кездесетін бұзушылықтар байқалды. 
Жауапсыз мердігерлер үнемі кездеседі. Кейін іс 
қозғалады. Келісімшарттар бұзылады. Ал тендерге 
қатысушылар сотқа шағым түсіреді. Мұның бәрі 
қарастырылып жатқан кезде екі жылға жуық уақыт 
�теді. Тендер қорытындысын қарау жұмысы Жоғары 
Сотқа дейін жеткен фактілер бар. Осы уақыт аралығында 
жұмыс тоқтап тұрады. Жобалар, техникалық сараптама, 
смета, бәрі ескіреді, түзетулер енгізіледі және 
қымбаттайды. Ал адамдар су тартылғанын күтіп отыра 
береді», – деді комитет мүшесі :нуар Ілиясова.

Абай облысы Бесқарағай ауданы Глуховка ауылындағы 
нысан – �рескел немқұрайдылықтың айқын мысалы. 
Онда 2021 жылы 586 миллион теңгеден астам сомаға 
су тарту құрылыстары мен желілерін салуға келісімшарт 
жасалды. 2022 жылдың соңына қарай жұмыстың 80%-
ы тәмамдалғанымен, сол қалпы толық аяқталған жоқ.

«Мердігер жауапсыз деп танылып, шарт бұзылды. 
Нысан пайдалануға берілмеген, әкімдік балансына 
қабылданбаған. Соның салдарынан нысан – толық 
бақылаусыз жағдайда. Сорғы стансасы тоналып, қымбат 
жабдықтар ұрланды. Есіктер сынып, темір адаптерлер 
қолды болды. Бұл – немқұрайдылық, қылмыстық 
әрекетсіздік. Сондықтан осы және �зге де жағдайлар 

бойынша барлық материал құқық қорғау органдарына 
беріледі. Кінәлі тұлғалар қылмыстық жауапкершілікке 
тартылуы керек», – деді :нуар Ілиясова.

Отырыста Қарағанды облысындағы жағдайға 
ерекше назар аударылды. Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясының мүшесі Арма н Қалықовтың 
айтуынша, алдағы уақытта қызметкерлер жалақысы 
т�мен болғандықтан Қ.Сәтбаев атындағы канал 
мамандарсыз қалуы мүмкін. Сонымен қатар жабдықтың 
тозуына қатысты мәселелер де бар.

«Қазір канал апатты жағдайда. Біз ол жаққа жиі 
барамыз. Онда орташа жалақы м�лшері 180 мың теңгені 
құрайды. Алып сорғыны, биіктігі тоғыз метрді құрайтын 
білікті және бір жарым метрлік д�ңгелекті к�зге 
елестетіп к�ріңіздерші. Оның бәрін реттеу де оңай 
емес. Ал бұл адамдар ынта-жігерімен жұмыс істейді. 
Егер канал тоқтаса, Теміртау, Қарағанды, Екібастұз 
және Астана қалалары сусыз қалады», – деді ол.

Бұған жауап ретінде Су ресурстары және ирригация 
министрлігі Су шаруашылығы комитетінің т�рағасы 
Арсен Жақанбаев биыл жаңа сорғы қондырғыларына 
тапсырыс жарияланғанын, ал канал 2028 жылға дейін 
қайта жаңғыртылатынын жеткізді. «ҚазСуШар» РМК 
қызметкерлерінің, соның ішінде Қ.Сәтбаев атындағы 
канал персоналының жалақысы биыл 30%-ға к�теріледі.

Бұл ретте, Партиялық бақылау комитеті 2022 
жылдан бері сумен жабдықтау мәселесімен жүйелі 
түрде айналысады. Мәселен, партияластардың күшімен 
2024 жылы шілдеде Нұра топтық суағары учаскесін 
қайта жаңғырту жұмысы аяқталды. Ақмола облысы 

Егіндік�л ауданының 30 мыңнан астам тұрғыны алғаш 
рет орталықтандырылған сумен жабдықтау жүйесіне 
қол жеткізді.

Отырыс қорытындысы бойынша Партиялық 
бақылау комитеті барлық артта қалған нысандар 
бойынша ЖСҚ әзірлеу және бекіту жұмысын күшейтуді; 
конкурстық рәсімдерді аяқтауды және әкімшілік 
кідірістерді жоюды; қаражаттың игерілмеуіне кінәлі 
тұлғаларды жауапкершілікке тартуды; санитарлық 
тәуекелі жоғары �ңірлерде су сапасын қадағалауды 
қамтамасыз етуді; партиялық бақылау шеңберінде 
мәслихат депутаттарының жұмысын күшейтуді ұсынды.

«Мемлекеттік органдармен, әкімдердің сумен 
жабдықтау саласына тікелей жетекшілік ететін 
орынбасарларымен жан-жақты әңгімелестік. Iз 
округтерінде елді мекендерді ауызсумен қамтамасыз 
ету жұмысын бақылауға тиіс мәслихат депутаттарына, 
партиямыздың мүшелеріне де қояр сұрағымыз бар. 
Егер олар �здеріне жүктелген жұмысты жүйелі жүргізбесе, 
жауапкершілікпен қарамайтын болса, мандатты 
қайтарып алуға дейін мәселе к�тереміз. Су – артықшылық 
емес, қажеттілік. :р отандасымыз суға қол жеткізуге 
құқылы. «AMANAT» партиясы осы құқықтың әр үйде, 
әр ауылда, әр қалада сақталуына қол жеткізеді», – деп 
қорытындылады Павел Казанцев.

Сонымен қатар жиын барысында Партиялық 
бақылау комитетінің шешімімен сумен қамтамасыз 
ету нысандарын электр желілеріне қосуды келіспегені 
және бірқатар нысандағы жұмысты кешіктіргені үшін 
алты шенеунікке с�гіс жарияланды. 

АУЫЗСУ МӘСЕЛЕСІ ШЕШІЛМЕЙ ТҰР
Еліміздегі 705 ауыл мен 18 қала осы күнге дейін таза ауызсумен қамтамасыз етіл-
меген. Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 2025 жылға қарай барлық елді мекенді 
таза ауызсумен 100% қамтамасыз етуді тапсырғанына және соңғы үш жылда 
бюджеттен 700 млрд теңгеден астам қаражат бөлінгеніне қарамастан, ондаған 
мың отандасымыз құдық пен су таситын көліктерді пайдалануда. Осы жағдай 
«AMANAT»-тың Партиялық бақылау комитетінің отырысында талқыланды. Оған 
орталық мемлекеттік органдардың өкілдері, сондай-ақ бейнеконференц-байла-
ныс режимі арқылы облыс әкімдерінің орынбасарлары қатысты.

Ол «AMANAT» партиясының жастарды 
еңбек нарығында �з орнын табуға к�-
мектесетін «Жастарға жұмыс» жобасының 
бір б�лігіне айналды. Іс-шараны «Жастар 
Рухы» жастар қанаты, Қостанай облысының 
жастар ресурстық орталығы және облыс 
әкімдігі бірлесіп �ткізді.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2025 жылды «Жұмысшы мамандықтар 
жылы» деп жариялап, олардың ел дамуына 
қосар үлесіне ерекше назар аударған болатын. 
Бүгінде мемлекет жастардың жұмысшы 
мамандықтарын меңгеріп, еңбек нарығынан 
�з орнын табуына барынша қолдау к�рсетіп 
келеді. Қостанайдағы бұл жәрмеңке – соның 
айқын к�рінісі.

Жәрмеңкеге 90-нан астам ұйым, оның 
ішінде мемлекеттік мекемелерден бастап 
�ңірдің ірі �ндірістік кәсіпорындарына 
дейін қатысты. Олардың қатарында: «Қа-
зақтелеком» АҚ, «Отбасы банк» АҚ, 
«Қос танай минералдары» АҚ, ERG 
құрамына кіретін «ССКIБ» АҚ, KIA 
Qazaqstan АҚ, Allur АҚ, «Баян Сұлу» АҚ 
және екінші деңгейлі банктер мен �зге де 
компаниялар болды. Сонымен қатар 
келісімшарт негі зіндегі әскери қызмет 
бойынша арнайы б�лім жұмыс істеп, осы 

салаға қызығушылық танытқан жастарға 
ұсыныстарын айтты.

Облыстың 20 �ңіріндегі мансап 
орталықтары да жәрмеңкеге тартылып, 
жастар тек облыс орталығындағы емес, �з 
ауыл-аймағындағы бос жұмыс орындары 
туралы да ақпарат ала алды. Ауылдық 
жерлерде қызметке орналасуға бағытталған 
«Дипломмен – ауылға!» бағдарламасы да 
кеңінен таныстырылды.

Іс-шараға 1 000-нан астам адам – 
студенттер, жұмыссыз жастар мен жаңа 
жұмыс іздеп жүрген қала тұрғындары 
қатысты. Жәрмеңке нәтижесінде 500-ге 
жуық жас нақты жұмысқа орналасуға 
жолдама алды.

«Қостанай облысы – �ндірістік аймақ, 
мұнда әсіресе жұмысшы және инженерлік 
мамандықтарға сұраныс жоғары. Біз 
жәрмеңкені қала орталығында �ткізу арқылы 
жұмыс берушілер мен жастар арасында 
барынша ашық әрі қолжетімді диалог 
алаңын жасауды к�здедік. Соңғы алты 
жылдан бері осындай іс-шараларды тұрақты 
түрде �ткізіп келеміз. Осы уақыт ішінде 10 

мыңнан астам жас жұмысқа орналасу 
мүмкіндігіне ие болды», – деді Қостанай 
облыстық «Жастар Рухы» жастар қанаты 
филиалының т�рағасы Аружан Сәрсенбаева.

К�птеген түлек үшін бұл жәрмеңке 
кәсіби �мірге алғашқы қадам болды. 
Мәселен, Қостанай политехникалық жоғары 
колледжінің түлегі Мансұр Мадияров 
�ндірістік кәсіпорындардың бірінен тағы-
лымдамадан �туге ұсыныс алды.

«Мен �ндірістік технологияларға бұ-
рыннан қызығамын, мамандығым – техник-
электромеханик. Осы жәрмеңке арқылы 
зауыт �кілдерімен тікелей с�йлесуге мүм-
кіндік туды. Маған жазғы тағылымдама-
дан �туді ұсынды, егер бәрі сәтті �тсе, 
тұрақты жұмыс орнына қабылдануым 
мүмкін. Бұл – �зімді к�рсетуге үлкен мүм-
кіндік», – деді ол.

Айта кетейік, «Жастар Рухы» жастар 
қанаты «Жастарға жұмыс» жобасын 2023 
жылдан бастап жүзеге асырып келеді. Осы 
уақыт ішінде 30 мыңнан астам жас жұмысқа 
жолдама алды, 5 мыңнан астам жұмыс 
берушімен меморандумға қол қойылды. 
Соңғы екі жылда еліміз бойынша 200-ден 
астам бос жұмыс орындары жәрмеңкесі 
�тіп, 200 мыңға жуық адам қатысты. 
Сонымен қатар 30 мың жас кәсіпкерлікке 
арналған 2,5%-дық жеңілдетілген несие 
бойынша кеңес алды.

БОС ЖҰМЫС ОРЫНДАРЫ 
ЖӘРМЕҢКЕСІ ӨТТІ
Қостанайда бос жұмыс орындары жәрмеңкесі өтті. Қала орталығы-
ның алаңы бір күнге ірі мансап алаңына айналып, мектеп, колледж 
және ЖОО түлектері мен жұмыс берушілері кеңауқымды жәрмең-
кеде кездесті.
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ӨЗЕКТІ

ГЕОЛОГИЯ САЛАСЫНДА 
ЖЕТІСТІК ТЕ, ОҚЫЛЫҚ ТА БАР 

�уелі с�з басын жетістіктерден 
бас та лық. Қазақстанның геология 
саласы даму мен инвестиция тарту 
бағытында айтарлықтай нәтижелер 
к�рсетіп отыр. Елімізде соңғы 30 жыл 
ішінде темір, марганец, алтын, уран, 
мұнай және газ сияқты пайдалы қазбалар 
қорының �суі байқалады. Минералдық-
шикізат базасында қатты пайдалы 
қазбалардың 987 кен орны бар. Оларды 
барлау қар қыны оң нәтижелер к�рсетуде. 
Былтыр ірі халықаралық компаниялар 
геология лық барлауға шамамен 41 
миллиард теңге инвестициялаған. 2018 
жылдан бері 2 906 барлау лицензиясы 
және 111 �ндіру лицензиясы берілген. 
Соңғы бес жылда геология саласына 
1 миллиард АҚШ доллары к�лемінде 
жеке инвести циялар тартылды. Мем-
лекеттік геология лық зерттеу аясында 
жер қойнауын зерттеу жұмыстары 
жалғасуда, оның ішінде Құйрықтык�л 
учаскесіндегі іздес тіру жұмыстары 
жүргізілуде. Бұл учаскедегі қорлар 
шамамен 800 мың тонна сирек жер 
металдарын құрайды. Десе де, геология 
саласында жетістіктер мен қатар кем-
шіліктері де бар екенін мемлекеттік 
орган �кілінің �зі де мой ын дап отыр.

«Алайда геология саласы бірқатар 
мәселеге тап болуда. Олардың ішінде 
ғылыми кадрлардың тапшылығы, 
инфра құрылымдардың жоғы немесе 
нашарлығы, болжамды қорлардың 
жүзе ге асырылу деңгейінің т�мендігі 
және геологиялық барлау жұмыстарын 
жеткіліксіз қаржыландыру бар. Расында 
да, басқа елдермен салыстырғанда 
Қазақ станда мемлекеттік геологиялық 
барлауға б�лінетін қаржы к�лемі т�мен. 
Шетелдік инвесторлар геологиялық 
ақпаратқа қол жеткізуде қиындықтарға 
тап болуда. Бұл жер қойнауын пайда-
лану ға инвестиция тартуды қиындатып 
отыр.

Осы мәселелерді шешу үшін ел 
аумағының геологиялық зерттелу дең-
гейін арттыру, геология саласының 
инфра құрылымын және геология 
ғы лым ын дамыту, сондай-ақ �ндірістік-

үшін �з қаражаты есебінен жер қойнауын 
барлаумен айналысатын инвесторлар 
үшін салық жеңілдіктері мен преферен-
ция лар енгізуді, геологиялық барлаудың 
практикалық кезеңіне жедел к�шуге 
мүмкіндік беретін сараптама кезеңдерін 
қысқартуды және әкімшілік кедергілерді 
жоюды қарастырып отыр. Қазақстан 
гео логиялық деректерді белсенді түрде 
цифрландыруда. Мәселен, OCR және 

батыс �ңірлерге, соның ішінде Сырдария 
ба ссейніне және сирек металдар 
бойынша перспективалы аймақтарға 
аударылады.

ҚАРЖЫ МЕН ҚАУІПСІЗДІК ЕГІЗ

Еліміздің ғана емес, әлемнің к�птеген 
елінің тау-кен, қаржы, ақпараттық 
тех  но логия және тағы да басқа салалар-

да осыны айтуға болады. К�міртегі 
қоры бүгінгі жылдық 100 млн тонна 
�н діру к�лемімен ресми түрде 60 жылға 
дейін жетеді делінеді. Онда да мұндағы 
ресурстық база тек 3 кен орнының, 
атап айтқанда Қа ра шығанақ, Теңіз, 
Қашағанның арқасында ғана мол болып 
к�рініп тұр. Елі міздегі мұнай �ңдеу 
зауыттарын ши кі затпен қамтып отырған 
солар. Одан �зге кен орындарының 
қоры 5-15 жыл дан әрі аспайды. Ал 
геологиялық барлау жұмыстары баяу 
жүруде. Ендеше мұндағы басты қауіп  
мемлекет кірісінің 70%-ын осы сек-
тордан түсетін табыс құрайтыны болып 
отыр. Сондықтан сала ның орнықты 
дамуына дұрыс к�ңіл б�л ген ж�н. «Қор 
сарқылса, мол сар қылады» демекші, 
мамандар бүгінгі бар рес урстар күткен 
уақыттан да бұрын тау сылуы мүмкін 
екенін айтады. Сол себеп болжамдарға 

тап болды. Жағдайды қазіргі заманғы 
жаб дықтарды, технологияларды және 
бағдарламалық шешімдерді енгізу 
арқылы ішінара рет теуге тырысқанымен, 
оның әсері әзірге аз болып тұр. Бұл 
тұста ең қатты алаң даушылық тудыра-
тыны геологиялық барлау саласында 
кәсіби сабақтастықтың жоғалып бара 
жатқаны», – дейді Esil-Mining компания-
сының бас консуль танты Николай 
Каменский.

Білікті маман геологиялық саладағы 
проблемаларды шешудің бірнеше 
жолын ұсынып отыр. Соның бірі – 
бүгінде қоры сарқылып бара жатқан 
«қара ал тын ға» қатысты. Айтуынша, 
еліміздегі МGЗ-дерде �ңделетін табиғи 
мұнайды к�мірден алынған синтети-
калық мұнай мен алмастыруға болады 
екен. Ол үшін елі мізде к�мір-химия 
кешенін осы бас тан дамыту қажет. 
К�мір ді терең �ң деу арқылы ішкі 
сұранысты, яки бү гінде жылына 2-3 
мил лион тоннаны құрайтын мұнай 
�німдерінің, соның ішін де негізінен 
дизельдік отын тапшы лығын ішінара 
�теуге болады. Сонымен қоса, к�мір 
химиясын дамыту жоғары қосылған 
құны бар экспортқа бағытталған 
�нім дерді �ндіруде зор перспектива 
ашпақ. Олар – метанол, синтетикалық 
майлар, еріткіштер, халықаралық 
нарықта сұранысқа ие пластмасса 
және басқа да химиялық материал-
дар.

«Минералды-шикізаттық базаның 
орнын толтырудың бірден-бір жолы – 
жер қойнауының терең горизонттарын 
барлауды мемлекет тарапынан аямай 
қаржыландыру. Сондай-ақ борпылдақ 
ш�гінділер астындағы қабатты да зерт-
теуді назардан тыс қалдырмау қажет. 
Дәл қазір Қазақстан үшін пайдалы 
қаз ба лардың барлық дерлік түрінің 
�ндірістік қорын ұлғайту үшін орасан 
зор мүмкіндік туып тұр. Тек ол ресурстың 
бәрі қалың жер қабатының астында 
жас ыр ылған. Кем дегенде 300-400 
метр ден т�мен тереңдікте жатыр. Бұл 
мәселені шешу үшін қомақты инвес-
ти ция, білікті кадрлар, геологиялық 
бар лауды дамытудың ұзақмерзімді 
стратегиясы қажет. 

Осы тұста геологиялық барлауға 
ин вестиция тартуды ынталандыруға 
қатысты балама жолдарды ұсынғым 
келеді. Соның бірі – жер қойнауын 
пайдаланушыларға ғылыми-зерттеу 
және тәжірибе-конструкторлық жұмыс-
тарға (НИОКР) б�летін қаражатының 
бір б�лігін геологиялық барлау жұмыс-
тарының кен іздеу кезеңіне пайдалануға 
рұқсат беру. Қазір мұндағы жылдық 
ше герімдер 157 млрд теңгеден асады, 
мәселен 2024 жылы 167,2 млрд теңге 
бол ған. Ал іздеу жұмыстарына бірде-
бір тең ге б�лінбейді.

Сондай-ақ ғылыми-зерттеу және 
тәжірибе-конструкторлық жұмыстарға 
б�лінетін қаражаттың бір б�лігін кен 
іздеу жобаларын жүзеге асыратын кіші 
компанияларға грант ретінде беру 
жол дарын қарастырған ж�н. Бұл 
барлаудың бастапқы сатысына жеке 
бас тамаларды тартуға, жаңа кен орын-
дарын ашуды жеделдетуге, перспек-
тивалы геологиялық идеяларды жүзеге 
асыру арқылы саланы жандандыруға 
мүмкіндік береді», – дейді Esil-Mining 
компаниясының бас консуль танты 
Николай Каменский 3-ші халық аралық 
«Қазақстанның тау-кен конгрес інде» 
с�йлеген с�зінде.

Оның айтуынша, қазір әлемдік 
гео   логияда орасан зор ауқымдағы 
жұ мыс тарды қысқа мерзімде орындауға 
мүм кіндік беретін к�птеген жаңа 
технология мен мүмкіндік пайда 
болған. Ал осыдан 20 жыл бұрын ол 
жұмыстарды жүзеге асыру үшін үлкен 
ұжымдар айлап-жылдап еңбек ететін. 
Десе де, мұндай ілгерілеу шілік негізі-
нен гео логиялық барлау жұмыс тары-
ның соңғы кезеңіне, яки қоры тынды 
есептерді жазу ға ғана қатыс ты. Оған 
дейінгі жұмыс тарға бәрібір де адамның 
тікелей араласуы керек. Ал ол жұмыс-
тар ұшқан құстың қанаты та латын, 
адам аяғы баса бермейтін, құла түзде 
жүргізіледі. Сондықтан да оған қыруар 
қаржы, қажырлы еңбек қа жет. Мә-
селен, На мибияда бұрғылаудың ұзына 
бойғы метрі 200 доллар, Зимбабведе 
170-180 доллар тұрады. Ал Қазақ-
станда – 70-80 АҚШ доллары. Бұл 
сервистік ком паниялардың табысты-
лығын қамта ма сыз етпейді. Осыған 
ұқсас жағдай гео  физикалық, геохимия-
лық, геология лық барлау және басқа 
да жұмыстарға да қатысты. Саланы 
тұрақсыз қар жылан дыру салдарынан 
маман дар дың шетелге кетуі байқалады, 
бұл ел ішіндегі білік тілік пен құзырет-
тілік сапасын әлсірете түс пек. Ал дер 
уақытында барлау жұ мыс  тары на 
кіріспесек, 2030 жылдан бастап МGЗ-
дер мұнайды ішкі нарық үшін халық-
аралық бағамен сатып алуға мәж бүр 
болмақ. Бүгінгі күннің бір шындығы 
осы.

Геология саласы – жер қойнауын игерудегі ең бір күрделі кезең. Иен да ла ны шар-
лап, қатпарларды барлап, кен орнын тапқаннан кейін де оны өндіру үшін кемі он 
жылдың жүзі керек екен. Шындығын айтқанда, Қазақстанның жер пайдаланушы-
лары осы қиындық пен шығыннан 30 жыл бойы қашып келді. Еліміздің барланған 
минералды шикізат базасыٶ– Кеңес Одағы ғалымдарының еңбек-мұрасы. Бірақ 
енді бұл жұмыстарды кейінге ысыра беруге болмайды. 

Нұрлан ҚОСАЙ

МОЛ САРҚЫЛАДЫ...

ҚОРҚОР
САРҚЫЛСА,

техникалық процестерді цифрландыру 
мен автоматтандыру жоспарлануда. 
Бүгінде Қазақстан аумағының геология-
лық барланған к�лемі 2 миллион шаршы 
шақырымнан асады, бұл жалпы аумақ-
тың шамамен 74%-ы. 2026 жылға қарай 
зерт теу аумағын 680 мың шаршы ша-
қы  рым ға дейін ұлғайту к�зделуде. Ал 
2029 жылға қарай пайдалы қазбаларды 
�н діру ді 40%-ға арттыру жоспарлануда. 
Осылайша, бар қиындыққа қарамастан, 
Қазақстанның геология саласы дамуын 
жалғастырып, инвесторлар тартып, 
ел дің тұрақты экономикалық �сімі 
үшін жаңа тәсілдер енгізілмек», – дейді 
Gнер кәсіп және құрылыс министрлігі 
Геология комитеті т�рағасының орын-
басары Марғұлан Байбатыров.

Оның айтуынша, 2025 жылы «Қаз-
МұнайГаз» компаниясы Атырау, Ақт�бе 
және Ұлытау облыстарындағы «Береке», 
«Шығыс» және «Шу-Сарысу» учаскеле-
р інде геологиялық барлау жұмыстарын 
бастауды жоспарлап отыр. Сондай-ақ 
2024 жылы «Шеврон» компаниясымен 
Ақт�бе облысында зерттеу жүргізу 
тура лы келісімге қол қойылған. Үкімет 
гео логиялық барлауды ынталандыру 

AI к�мегімен мұрағаттық деректерді 
ауқымды цифрландыру, сондай-ақ 
цифрлық модельдерді құру үшін графи-
ка ны цифрландыру іске қосылды. 
Елі міздің геологиялық қорларындағы 
алғашқы геологиялық ақпараттың 
жалпы к�лемі 4,5 миллионнан астам 
бірл ікті құрайды. «Жер қойнауын гео-
логиялық-гео фи зикалық зерттеудің 
2019-2024 жылдарға арналған мемлекет-
тік бағдарламасын» іске асыру бойынша 
негізгі т�рт бағыт бойынша 112 учаскеде 
жұмыстар аяқ тал ған. Оның қорытынды-
сында бол жамды ресурстары бар 38 
перс пективалы бағыт анықталды. 
Олар – 2,6 млн тонна сирек жер метал-
дары, 3,7 млн тонна мыс пен никель, 
1,1 млрд тонна қоңыр к�мір және 19 
тонна алтын. Бұдан басқа, мұнай-газ 
�нер кәсібі Арал ш�гінді бас сейнінде 
266 млн тонна к�лемінде алынатын 
к�мірсутек ресурстарын рас  тады. Енді 
«Жер қойнауын геология лық-геофизика-
лық барлаудың 2025-2026 жылдарға 
арнал ған мемлекеттік бағдар ламасын» 
іске асыру жалғасатын болады. Ол 
қал ған 200 мың шаршы шақырымды 
қамтиды. Негізгі назар оңтүстік және 

керек сияқты. Осы мақ сатта бүгін сіз-
дерге осы концепцияны таныстыруға 
келіп отырмын», – деді ол.

Gзінің жасап шығарған жобасын 
инкубатор сипатындағы құрал екенін 
айтқан қаржы маманы одан б�лек түрлі 
қормен немесе тікелей инвестиция-
лармен жұмыс істеу мүмкіндіктері 
туралы да түсін дірді. Жиында сондай-
ақ кен орын дарындағы қауіпсіздік 
жайы да с�з болды.

«Соңғы уақыттары адам �ліміне 
алып келген техногендік апаттардың 
болып жатқанын білесіздер. Сондықтан 
да Мемлекет басшысының тапсырмасы-
мен «Азаматтық қорғаныс туралы» 
заңға �згерістер мен түзетулер енгізілуде. 
Заң жобасы Мәжілістің қарауында 
жатыр. Онда біздер «Кәсіпкерлік 
кодексінде» к�рсетілген 5%-дық шек-
теуді алып тастау жайын қозғап отырмыз. 
Бірақ бұл барлық кәсіпорынға жаппай 
тексеріс жүреді деген с�з емес. Айталық, 
бізде қада ғалауға жататын қауіпті 
�ндірістік субъекті боп саналатын 10 
мың нан ас там кәсіпорын, қауіпті �н-
дірістік объект боп саналатын 200 
мыңнан астам кәсіп орын бар. Заң 
қа былданған жағдайда солардың 
ішіндегі «ерекше қадағалауда» тұрған-
дарын міндетті түрде тексереміз. Сол 
сияқты құжатқа технологиялық қайта 
жарақтану, Кәсіби апаттық-құтқару 
қызметін нығайту мәселелерін енгізіп 
отырмыз», – дейді Т�тенше жағдайлар 
вице-министрі Серік Т�ленбер-
генов.

СТРАТЕГИЯЛЫҚ ШЕШІМ 
ҚАБЫЛДАУ ҚАЖЕТ

Қазақстанның минералды-шикізат 
базасына қатысты ең үлкен проблема – 
барланған ресурстардың шектеулі 
екен інде. Дәл қазіргідей �ндіру қар-
қыны мен металл кені берісі 20 жылда 
әрісі 40 жылда таусылуы мүмкін. Ал 
100 жыл к�лемінде түгелдей сарқылып 
бітпек. Мұнай-газ саласына қатысты 

ын дағы тәуелсіз сарапшылар мен кәсіби 
мамандардың басын қосқан Қазақстан-
ның 3-ші халықаралық тау-кен конгресс-
к�рмесінде геологиядан бастап қаржы, 
қауіпсіздік, �ндіріс, технология, кадр 
мә се лелері айтылды. Мәселен, соның 
ішінде «Астана» халықаралық қаржы 
орталығының атқарушы директоры 
Ай нұр Қаппарова тау-кен саласын 
қар жыландыру мақсатында жаңа 
жобалау кеңселері ашылғанын хабар-
лады. АХҚО-да бүгінде 3 мыңнан астам 
ком пания тіркелген болса, оның 500-
ден астамы қаржылық компаниялар 
екен. Сондай-ақ тау-кен саласы инвес-
тор  лары ның да қарасы қалың.

«Бүгінде геологиялық барлау кезе-
ң індегі жобаларды қаржыландыру 
мә се лесі қиындау екенін к�ріп отырмыз. 
Мәселен, елімізге қаржыландыратын 
жоба іздеп келетін к�птеген қор, ин-
вестор, страте гия лық компаниялар 
бар. Екінші жағы нан бізде жобасына 
қаржы іздеп жүрген кәсіпкер де к�п. 
Бірақ неге екенін бе лгісіз, олар �зара 
жиі кездесе бермейді. Сондықтан да 
менің ойымша, әр жобаға жеке-жеке 
қар жыландыратын құрал іріктеп шығару 

«Жер қойнауын 
гео логиялық-гео фи-
зикалық зерттеудің 
2019-2024 жылдарға 
арналған мемлекет тік 
бағдарламасын» іске 
асыру бойынша негізгі 
төрт бағыт бойынша 
112 учаскеде жұмыс-
тар аяқ тал ған. Оның 
қорытынды сында бол-
жамды ресурстары 
бар 38 перс пективалы 
бағыт анықталды.

сенбей, минералды-шикізат базасын 
толықтыру бағытында жедел шаралар 
қажет. Бір с�збен айтқан да, Қазақстан 
стратегиялық шешім қабылдау қарса-
ң ында тұр.

«Мен геологиялық саланың мәселе-
леріне ерекше тоқталғым келіп отыр. 
Соңғы үш жылда металдар мен мине-
р ал ды шикізаттың �зге де түрлеріне 
баға тұрақты �скеніне қарамастан, 
геоло гиялық барлауға мемлекет 
тарапынан да, жер қойнауын пайдалану-
шылар тара пынан да инвестиция б�лу 
азайып кетті. Оның соңы келеңсіз 
сал дарға әке ліп отыр. Мәселен, саладан 
білікті ма мандар жаппай кете бастады, 
сер вистік компаниялар дағдарысқа 
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ДАУА

ҚОРҒАНСЫЗ БАЛАҒА ҚАТЕР

СТАТИСТИКА ЖАҒА 
ҰСТАТАДЫ

Қызылша ауруы бұрын екпе 
ар  қылы тежелгенімен, соңғы жыл-
дары вакцинация деңгейінің т!-
мен деуі эпидемияға әкеліп соқты. 
Бұл – екпенің қоғам үшін қанша-
лық ты маңызды екенін дәлелдейтін 
нақ ты мысал. Аталмыш инфекция 
ж! телгенде, түшкіргенде ауа там-
шы лары арқылы тез беріледі. Жал-
пы, соңғы жылдары вакцинаға 
қар сы ата-аналардың к!беюі де 
қы зылшаның кең етек жаюына 
әкел ді. Статистикаға назар аудар-
сақ, Қазақстанда 2018 жылы қы-
зыл шамен ауырғандар к!рсеткіші 
100 мың адамға шаққанда 3,2 бол-
ды. Жұқпалы аурудың !ршіген кезі 
2019 жыл болатын. Оны жұқ тыр-
ған дар саны 22 есе артып, 100 
адам ға шаққанда 71,8-ге жетті. Сол 
жы  лдары балалар арасында қы-
зыл ша к!рсеткіші аса жоғары бол-
ды. 100 мың тұрғынға шаққанда 
Ас    танада – 250,36, Шымкентте – 
302,26, Маңғыстау облысында – 
210,7, Түркістан облысында 54,47 
ауру тіркелді. Алғаш рет елімізде 
жаңа B3 мен D8 штамындағы ви-
рус тың жаңа генотипі анықталды. 
12 және 23 айлық балалардың вак-
цинамен аз қамтылуына бай ла-
ныс ты B3 мен D8 штамдары аса 
ауыр !тіп, шетінегендер к!рсеткіші 
жоғары болды. 

Ал 2023 жылы Қазақстанда қы-
зылша ауруының 29 648 жағдайы 
тір келді. Оның 80%-ы – 14 жасқа 
дейін гі балалар. Науқастардың 
70%-ы – егілмеген балалар. Олар-
дың к!пшілігі, яғни 60%-ы – вак-
ци нациялаудан бас тартуға бай ла-

нысты, 18%-ы – ме ди  циналық 
қарсы к!рсетілімдерге бай ланысты 
егілмегендер, 22%-ы – егу жасына 
жетпегендер. 2024 жыл дың ал-
ғашқы үш айында 1 674 нау қас 
тіркелсе, биыл 1 363 бала қы зылша 
жұқтырған. Ауруға шал дыққан дар-
дың 75 пайызы вакцина сал дыр-
маған. 

– Қызылша жұқтырған ба ла-
лар дың ең к!бі Жамбыл облы сын-
да, 300-ге жуық бала ауырған. 
Екін ші – Астана, үшінші кезекте – 
Ақмола облысы. Дегенмен ма ман-
дар биыл қызылша жұқтыр ған дар-
дың саны былтырғы осы кезеңмен 
са лыстырғанда айтарлықтай аз 
де ді. Мәселен, былтыр 21 мыңнан 
аса бала қызылшамен ауырған, – 
дейді Қоғамдық денсаулық сақтау 
ұлттық орталығының бас маманы 
Эльмира Құрбанбекова.

Сондай-ақ к!кж!телге шал-
д ыққан балалардың да с а-

ны былтырғымен салыстырғанда 
едәуір аз. Cткен жылы 550-ге 
жуық, биыл 183 жағдай тіркелген. 
Олар дың 89 пайызы екпе сал дыр-
ма ған. Сондықтан мамандар дер 
ке зінде екпе алуға кеңес береді.

– Бұл енді ауа тамшылары ар-
қы  лы жұғатын вирусты инфекция 
бол  ғандықтан !те тез әрі жылдам 
та райды. Мұны тек вакцинамен 
ға на тоқтата аламыз. Негізінде, қы-
   зыл шаға қарсы екпе 1 жаста жә не 6 
жас та салынады. К!кж!тел де дәл 
сол сияқты, – дейді Э.Құрбан-
бекова.

Айта кетерлігі, қызылша тек 
Қа зақстанда ғана емес әлемде !р-
шіп тұр. Cйткені ауырғандардың 
біра зы инфекцияны шетелден 
жұқ тырып келген. Ол елдердің қа-
та рында Ресей, Түркия, Мысыр, 
БАG, Сауд Арабия, Cзбекстан, 
Тәжікстан бар. 

Көктем 
ҚАРҚЫН

лар ды уақытша екпеден босатады. 
Егер ата-аналарға дәрігер дұрыстап 
түсіндірсе, «қуып жету» деген екпе 
бар. Мысалы, 14 жасқа дейін екпе 
ал маған балаға, мен түсіндіргеннен 
кейін жеңілдетілген түрде егу жүр-
гізілді, – дейді педиатр.

Дәрігердің пікірінше, АбКДС 
вак цинасы тұрақты неврологиялық 
жағ дайда, мысалы, церебралды сал 
ауруы, даун синдромы, жарақат 
сал дары, акушерлік сал ауруы, аф-
фективті респираторлы парок-
сизм дерге шалдыққан балалар 
үшін де қауіпсіз салынуы мүмкін. 
Оларға егуді денсаулық жағдайы 
тұрақты күйде болғанда және вак-
цинацияның пайдасы қатерден 
ай тарлықтай басым болғанда жүр-
гізу керек. 

Вакцинаға қарсы жандардың 
басты ұраны – қазірге 

дейін екпе салдырмағандардың әлі 
ауыр май жүргені. Ал дәрігерлердің 
ай туынша, екпе салдырмағандар 
ек пе салдырғандардың арқасында 
ауыр майды. Себебі екпе сал дыр-
ған дар инфекция тасымалдамайды. 
Олар дың ағзасына түскен кез кел-
ген микроб басқаларға жұқпай, 
!ліп қалады. Ал екпе алмаған ба-
ла ның аса қауіпті ауруларға им му-
нитеті әлсіз болады. Егер екпеге 
қар сы ата-аналар к!бейе берсе, 
жер бетінде жұқпалы ауру қаптап, 
орта ғасырдағы адамзаттың күйін 
қай та бастан кешеміз. Сол кезде 
бү гінгі сәби екпе салдырмаған ата-
анасын кінәлайтыны анық. 

ҚОСЫМША ИММУНДАУ 
ЖҮРГІЗІЛУДЕ

Қызылшаның қауіпті екеніне 
тағы бір дәлел – әлемдегі сәби !лі-
мі нің басты себептерінің бірі ре-
тін  де осы жұқпалы індет айтылады. 
Ин фекцияны жұқтырған 5 жасқа 
дейінгі балалардың 30 пайызында 
жағдай !те ауыр болған. Бұрын 
қы    зыл шамен ауырмаған және екпе 
ал маған адам қызылшамен ауырған 
адам мен қарым-қатынаста болса, 
ауру жұқтыру қаупі !те жоғары 
еке ні белгілі. Денсаулық сақтау 
ми нистрі Ажар Ғинияттың ай-

туынша, қызылшаның күрт !суі 
ая сында қосымша иммундау жүр-
гізу туралы шешім қабылданған.

– Қызылша пневмония, түрлі 
қ а быну, отит секілді, тіпті со қыр-
лық қа дейін қауіпті асқынуларға 
әкелуі мүмкін. Бүгінде қызылшаны 
емдеудің !зіне тән емі жоқ, сон-
дық тан мұндай қауіпті инфек ция-
дан сақтанудың жалғыз жолы – тек 
вак цинациялау. Вакцинаның !зі нен 
қорықпау керек, ол тек серіл ген, біз 
оны жыл сайын ұлттық егу күн тіз-
бесіне сәйкес қолданамыз, – дейді 
ведомство басшысы.

Вакцинациялау ережелеріне 
сәйкес, иммундау педиатр 

ба ланы тексергеннен кейін ғана 
жүр    гізіледі, оған анамнез жинау, 
тем  ператураны !лшеу, егілетін 
адам ның жағдайын бағалау кіреді, 
со дан кейін егуге ақпарат тан ды-
рыл  ған келісімге қол қойылады. 
Gрі қарай иммундаудан кейін 30 
ми  нуттың ішінде егілген нәресте 
дәрігерлердің бақылауында бо ла-
ды. Қызылшаға қарсы профи лак-
ти калық егу күнтізбесіне сәйкес 
біз дің елде жоспарлы түрде екі рет 
егі летінін естеріңізге сала кетейік: 
ба ла алғашқы егуді 12-15 айлы ғын-
да, екіншісін 6 жаста алады.

Ендеше қызылша – жай ғана 
б!рт пе емес, қауіпті жұқпалы ауру. 
Ба ланы бұл қауіптен тек вакцина 
ға на қорғай алады. Ал екпеден бас 
тар ту тек !з балаңызға емес, басқа 
ба лаларға да қауіп т!ндіреді.

ҚЫЗЫЛША –
ВАКЦИНАЦИЯЛАУ – 

ҒАСЫРЛАР СЫНЫНАН 
СҮРІНБЕЙ �ТКЕН �ДІС

Соңғы он жыл ішінде екпе 
сал дырмайтындар да, ек-

пе ге қарсы науқандар да к!бейді. 
Сал дарынан, аты баяғыда ұмыт 
бол ған жұқпалы аурулар қайта шы-
ға бастады. Педиатр Манат Есен-
ға лиеваның айтуынша, кейбір 
ата-аналар балаларын ектіруге 
қар сы. Екпе аутизм, ДЦП диаг ноз-
да рын таратушы деген қауесектер 
де бар. Бұл қорқыныштың себебі 
де анық. 1998 жылы Lancet жур на-
лын да Эндрю Уэйкфилд балалар-
дың екпе алғаннан кейінгі жағдайы 
туралы деректерді бұрмалап, эти-
ка лық және медициналық норма-
лар ды бұзады. 2011 жылы бұл мә се-
лені британдық журналист Брайан 
жариялады. Осылайша, Эндрю 
Уэйк филдты медициналық тізімнен 
шы ғарып, дәрігерлікпен айналысу 
құ қынан айырды. Себебі жүргі зіл-
ген зерттеулердің барлығы қы зыл-
ша вакцинасы мен аутизм ара сын-
дағы байланысты растаған жоқ. 

– Менің пікірім, вакцина бала-
лар ға қажет. Шешекке қарсы ал-
ғаш қы екпе 1796 жылы жасалды. 
Осы дан екі ғасыр !ткен соң Дү ние-
жүзілік денсаулық сақтау ұйымы 
ше шек ауруының түп-тамырымен 
жойылғанын хабарлады. Қазір ол 
ек пе салынбайды. Вакцинация-
лау – қауіпті инфекциялардан қор-
ға нудың ғасырлар сынынан сүрін-
бей !ткен әдісі. Ендігі кезекте по-
лио миелит пен қызылшаны түп-
та мырымен жою мәселесі тұр. 
Олар – балалар үшін !те қауіпті 
ви рустық ауру. Осы сияқты бір-
қатар вирусты емдеудің тиімді тә-
сілі жоқ. Тек вакцина ғана сақ тай-
ды. Тіпті, бұл аурудан айыққаннан 
кейін бірнеше жылдан соң ас-
қынуы мүмкін. Мысалы, қызыл-
ша мен ауырғаннан 2-3 жылдан соң 
пан энцефалит басталып, !лімге 
алып келуі ықтимал. Осы инфек-
ция мен күресуге аурудың алдын 
ала тын екпелер ғана к!мектеседі. 
2019 жылы әлемде қызылша ауруы-
ның аса ауқымды таралуы бастал-
ды. Gлемде 207 500 адам қызыл ша-
дан қайтыс болды. Орта есеппен 
қы зылшамен ауырған әрбір бесін ші 
адам минингит, энцефалит, пнев  -
мония және басқа ұзақмерзімді ас-
қынуларға тап болуы мүмкін. Егер 
бала екпеден мысқыл аурумен ауыр-
са, кейін бедеулікке әкеледі, – дейді 
балалар дәрігері. 

ҚЫЗЫЛШАҒА АРНАЙЫ 
ПРЕПАРАТ ЖОҚ

Қызылша жұққанда денеге қы-
зыл б!ртпе шығып, ол іріңдеп 
жа     рыла бастайды. Ауырған бала-
ның жағдайы нашарлап, инток си-
ка ция, ж!тел күшейеді. Жедел ас-
қы натын аса жұқпалы вирустық 
ин  фекция ауа арқылы таралады. 
Қы зылша жұққан баланың дене 
қызуы 38-40°C-ге дейін к!теріліп, 
мұ рыны, к!зі, тамағы қабынады, 
ин токсикация болады. Дауыс қы-
рыл дап шықпай қалады, құрғақ 
ж!  тел пайда болады. Жарыққа се-
зім  талдық артып, қабақ, мұрыны, 
ері ні ісіп кетеді.

Инкубациялық кезең жа сы-
рын !теді әрі бірнеше ап-

таға созылады. Осы аралықта оны 
жұқ    тырушы вирусты айна ла сын-
дағыларға жұқтырып жүргенін 
біл  мей қалуы мүмкін. Вирус мұрын 
қуысындағы сілемейлі, тыныс 
жол дарында болады, түшкіргенде 
не месе ж!телген кезде ауаға та ра-
лады. Бір қызығы, 3 айға тол ма ған 
сә билер анасынан пассив им-
мунитетті қабылдайды, соның 
ар қа сында індетті жұқтырмайды. 
Алай да анасы қызылшамен ауыр ма-
ған немесе екпе алмаған болса, мұн-
дай сәбиге вирус тез жұғады. Қы-
зылшамен бір рет ауырғанда !мір 
бойғы иммунитет қалып та сады.

Айта кетерлігі, қызылшаны 
ем деудің тиімді және ерекше әдісі 
жоқ. Алайда Денсаулық сақтауды 
да мыту ұлттық ғылыми орталы ғы-
ның сарапшылар кеңесі ұсынуы-
мен 2016 жылы емдеу хаттамасы 
бе кітілген.

– Қазір егілмеген балалар ара-
сын да к!кж!тел, қызылша жиі 
кез   десіп жүр. 2 жасқа дейін к!к ж!-
тел мен қызылша балаларда !те 
ауыр !теді. Тіпті, !лімге ұласуы да 
ық тимал. Екпеден тек иммунитет 
тап шылығы, қатерлі ісік, қанның 
қа терлі аурулары бар балалар ғана 
тұ рақты босатылады. Сонымен 
қа тар дәрігерлер шала туылған, 
құр сақ ішінде инфекциялармен 
ауыр ған, оң манту реакциясы, ге-
мо литикалық ауруы болса, бала-

ТАЗАЛЫҚ – 
ҚАУІПТІ ДЕРТКЕ ТОСҚАУЫЛ

2024 жыл дың 
алғашқы үш айында 
1 674 нау қас тіркелсе, 
биыл 1 363 бала 
қы зылша 
жұқтырған. Ауруға 
шал дыққандардың 
75 пайызы вакцина 
сал дырмаған. 

Лейшманиоз, әсіресе онсыз 
да күн жылына салысымен 

шір кеймен алысып, күнделікті тір-
ші ліктерін беттерін тұмшалап іс-
тей тін Отырар ауданының тұрғын-
да рына жиі жабысады. Түркістан 
об лыстық Денсаулық сақтау бас-
қар масының мәліметінше, былтыр 
!ңір де тері лейшманиозы ауруымен 
121 жағдай тіркелген. Бұл алдыңғы 
жыл мен салыстырғанда 4,2 есеге 
к! бейгенін к!рсетеді. Ал сыр қат-
танушылардың 79-ы, яғни 65 
пайы зы Отырар ауданынан. Қал-
ғаны Шардара ауданы мен Арыс 
қал асына тиесілі. Қалай қарасақ та 
бар лығы Сыр !ңірін жағалай қо-
ныс танған аудан тұрғындарына 
кел ген кесел. 

Д�РІГЕРГЕ АПАРУҒА 
ҚОРҚАДЫ

Жуырда «AMANAT» пар-
тия  сының Түркістан об-

лыс тық филиалында мамандар 
мен жауапты басқарма басшы ла-
ры ның басқосуымен осы тақырып 
қы зу талқыға түсті. Сонда облыс-
тық мәслихатқа Отырар ауданынан 
сай ланған депутат Мырзахан Ма-
на пов ауданда осындай тері ауруы 
әлек ке салса да тіркелмей жүрген-
де рі де к!п екенін айтып !тті. 

«Теріде ойық шұңқыр болып 
жараға айналатын кесел бесіктегі 
баладан, еңкейген қарияға дейін 
адамның кез келген дене мүшесіне 
шы ға береді. Жара жазылған соң 

да денеде тыртық болып қалып 
ке теді. Gсіресе, жас қыздардың 
бе тіне шыққан жағдайлар да к!п. 
Жа қында бір нәрестенің тура маң-
дайына осы жара шығып, шұңқыр 
бо лып ары қарай тесіліп бара жат-
қанын к!рдім. Бір қарағанда дене 
түр шігетін бұл жағдайды ата-анасы 
да дәрігерге апарып к!рсетуге қор-
қып отыр. К!ксарайда 118 жағдай 
тір келгенін естіген ауыл тұрғын-
дары оның мүмкін еместігін, бұл 
жара мен алысып жүргендердің 
500-ден асатынын айтып отыр ған-
дар да бар. Бұл дабыл қағатындай 
жағдайға жетті. Қалай жолын ке-
се міз, осыны айтыңыздар?» – деді 
мәс лихат депутаты жауаптыларға. 

Денсаулық сақтау басқармасы 
бас шысының орынбасары Бауыр-
жан Сатыбалды лейшманиоз дерті 
оты рарлықтарды жылда маза лай-
ты нын жасырмады. 

«Gсіресе, аудандағы К!ксарай, 
Ақ құм, Маяқұм, Балтак!л елді 
ме  ке  нінде кеңінен тараған. 
Бұл ауру жаз айларында маса ша-
ғып, күз ай ларында тері жа ра сына 
ай налып, ин ку бациялық кезеңі 
3-6 айдан 1 жыл ға дейінгі аралы-
ғын да жалға са ды. Науқастар 1 
жыл бойы дис пан серлік бақылауға 
алынады. Нау қасты аудандық тері 
аурулар дә рігерлері үйді-үйді ара-
лау бары сын да анықтайды», – деді 
ол. 

Алайда партия филиалы жа-
нын дағы Білім беру және денсау-
лық сақтау мәселелері ж!ніндегі 
кеңес тің мүшелері үйме-үй аралап, 
нау қасты табамыз деген с!зге кү-
мән келтірді. Басқарма басшылығы 
инфекцияның к!зі – тышқандар, 
ал оны таратушылар – шіркейлер 
еке нін атап !тті. Яғни, шіркей мен 
маса ауру жәндікті шағу арқылы 
адам ға тасымалдайды. Бірақ ауру 
адам нан адамға жұқпайды. Меди-
цина мамандарының айтуынша, 
ошақ тарды ерте к!ктемде дерати-
за циялау, дезинсекциялау, вете ри-

ауруының табиғи ошақтары болып 
та былады. Кәсіби маман лейш ма-
ния жұқтырған москиттердің адам 
шағуынан кейін дамитынын, те рі-
нің зақымдануымен сипаттала ты-
нын, науқас денесінде түйіндер, 
жа    ралар және тыртықтар пайда 
болуымен ерекшеленетінін түсін-
діріп берді. Зоонозды тері лейш ма-
нио зы инфекциясының к!зі – ке-
мір гіштер, негізінен үлкен құм ты ш-
  қандар екенін атап, инфекцияның 
инкубациялық кезеңі орташа 
есеп пен 2-4 апта, 1 аптадан 1,5 айға 
дейін созылатынын айтты. Де пар-
тамент басшысы қазіргі таңда де-
зин секция, дератизация жұмыс та-
ры Сырдария !зенінің сол жаға-
лауын да орналасқан 33 елді мекен-
нің ішіндегі эпидемиялық крите-
рий негізінде 5 жылдан бері ауру-
шаң дық тіркелген 23 елді мекенде 
жүр гізіліп жатқанын мәлімдеді. 

МАМАНДАР 
БРИГАДАСЫН ҚҰРУ 

КЕРЕК

Тұрғындардың мазасын ал-
ған аса !зекті мәселе ж!-

нін де ұсыныстары мен пікірлерін 
біл дірген комиссия мүшелері ауру 
жұқ тырған адамда терең тыртық 
із дерін қалдыратын індетпен кү-
рес те кешенді алдын алу жұмыс та-
рын белгілеу қажет деп пайымдады. 
Отырар ауданының бір ғана К!к-
са рай елді мекенінде осы дертпен 
118 адам науқастанғанына алаң-
дау шылығын білдірді. Аурудың 
та биғи ошақтары саналатын елді 
ме кендерде осы дерттен емдеудің 
қыр-сырын білетін мамандар бри-
гадасын жасақтау туралы ұсы ныс-
тар айтылды. Медицина маман-
дары бұл ауруды емдеудің бекі тіл-
ген протоколы қарастырылмағанын 
айтып, ауру тарайтын ошақтарды 
залалсыздандыруға баса мән беру 
керектігіне тоқталды. Эндемиялық 
аймақ тұрғындарын скринингтен 
!ткізіп, ауру белгілерін ерте анық-
тауда тест сынамаларын алу керек-
тігі де айтылды. Жиынға қатысу шы-
 лар ауруды мейлінше жеңіл ең  серуде 
емдеу протоколын бел гі леу, қажетті 
дәрі-дәрмек сатып алу мәселелері 

бойынша еліміздің Ден саулық 
сақтау министрлігіне ұсы ныстар 
беру маңызды екеніне тоқ талып, әр 
мемлекеттік орган, жер гілікті 
әкімдіктер, !ңірдің ғы лыми әлеуеті, 
кәсіби мамандардың !з ұсыныста-
рын беруі керектігі ай тылды. 

Кеңес мүшелері сондай-ақ 
ауру ошағы болып отырған 

ай мақтарда кешенді ғылыми зерт-
теулер жүргізіліп, ауру таралуының 
алдын алуда іс-қимыл алгоритмін 
бел гілеу қажет деген байламға кел-
ді. Бұл бағытта арнайы жұмыс то-
бын құрып, ең бірінші кезекте ат-
қа  рылуы тиіс міндеттер бел гілен-
бек. Зиянкестермен күресте ар-
найы жасақтар құру бойынша да 
ұсы н ыстар берілетін болады. Айта 
ке тейік, осы жиында Отырар ауда-
ны әкімінің орынбасары Тоқсейіт 
Елекеев те ұсыныстарын білдіріп, 
лейш маниоз ауруының таралуына 
тос қауыл қою, шіркеймен, шегірт ке 
және кене сынды зиянкес жән дік-
термен күрес жүргізуде пара зи то ло-
гия, энтомология ғылыми ба   ғыт-
тары бойынша кешенді жұ мыс тар 
қолға алынуы тиіс екеніне ерек ше 
тоқ талды. Ғылымға негіз дел ген про-
филактикалық жұмыс тар ға баса мән 
беру керектігін ай тып, бұл бағытта 
арнайы гранттар қа растырудың 
маңыз дылығын жет кізді. 

«Зиянкестермен күресте елді 
ме кендерде арнайы стансалар құру, 
бри гадалар жасақтау қажет, дәл 
қа зіргі жағдайда бұл жұмыстарды 
ауыл әкімдіктері !здерінің шағын 
бюд жеті есебінен, тазалық жұ мыс-
тарын жүргізу шеңберінде атқарып 
отыр», – деді ол. 

Аурудың таралуын тежейтін 
фак тор ретінде, жәндіктердің тара-
луы на тосқауыл қоюда тазалықты 
сақ тау аса маңызды болмақ. Осы 
орай да, аурудың таралуының ал-
дын алуда тұрғын үйлерді дезин-
сек циядан !ткізу, жаппай тазалық 
сақ тау мәселелері бойынша тұр-
ғын дар арасында түсіндіру жұмыс-
та рын жүргізуге мәслихат депутат-
тары да тартылуға тиіс. Ендігі 
мін дет – талқыланған жайттар 
ка бинетте қалып кетпей, ұсы ныс-
тардың тиянақты орындалуы бо-
лып отыр. 

Лейшманиоз тері ауруы Түркістан облысындағы Сыр бойын жағалай 
отырған ауыл тұрғындарының бас ауруы болып келе жатқанына да жарты 
ғасырға жуықтады. Дерттің шығу себебі мен оның қаншалықты қауіптілігі 
бойынша әлі күнге дейін нақты дерек жоқ. 

Қызылша ауруын «ұмыттық» деп арқамызды 
кеңге салып жүргенде, бұл ауру қайта ушықты. 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымының 
мәліметтері бойынша, COVID-19 пандемиясы 
кезінде көптеген елде балаларға арналған 
жоспарлы вакцинация бағдарламалары 
бұзылды. Осылайша, қызылшаға қарсы 
иммунитет төмендеді. Жыл өткен сайын 
қызылшаға шалдыққандар статистикасы 
артуда. Ал вирустық инфекциядан көп зардап 
шегетін – балалар. Қызылшаны құрықтаудың 
жолы қандай? Екпеден бас тарту эпидемияға 
жол аша ма? 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

нар лы шаралар арқылы кешенді 
жұ мыс арқылы алдын алуға бола ды. 

Мамандардың алдын алуға 
болатын жайттарды ай-

тып келе жатқанына да бірнеше 
жыл болды. Бірақ тері ауруының 
тоқ тайтын түрі жоқ. Облыстық 
Са нитарлық-эпидемиологиялық 
ба қылау департаментінің басшысы 
Нұрбек Нышанов комиссия мү ше-
лерінің жан-жақты талқылауына 
түс кен күрделі мәселені !зіміз-ақ 
рет теп жатырмыз дегендей кейіп 
та нытты. Оның айтуынша, тері 
лей шманиозы аурушаңдығы 
бойынша Шардара, Отырар аудан-
дары және Арыс қаласының 33 елді 
мекені зоонозды-тері лейшманиоз 

Елдар ҚАБА (коллаж)
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МЕЖЕ

Аймақ басшысы жиынды ашқан с�-
зінде Президенттің облысты құру туралы 
шешімі шын мәнінде тарихи әділдіктің 
салтанат құруы екенін атап �тті. 

«Облыс құрылған сәттен бастап 
�ңіріміздің әлеуметтік-экономикалық 
дамуы Мемлекет басшысының тікелей 
бақылауында. $здеріңізге белгілі, биыл 
біз Абай Құнанбайұлының 180 жылдық 
іс-шарасын атап �теміз. Үкімет бұл ба-
ғыттағы к�птеген жұмысты қолға алып 
жатыр. Іс-шараға дайындықты қазірден 
бастадық, жоғары деңгейде �ткізуге ат-
салысу облысымыздың әрбір тұрғы нының 
міндеті деп білемін», – деді облыс әкімі. 

Аймақ басшысы облыс әкімі ретінде 
қызметке кіріскен үш ай уақыт ара-

лығында �ңірдің барлық аудан, 
қалаларын, бұрын аудан орталықтары 
болған Шар қаласында, Баршатас, 
Таскескен және Қайнар ауылдарында, 
жалпы саны 68 елді мекенде болып, 
тұрғындардың тыныс-тіршілігімен, 
�зекті мәселелерімен танысты.

«Біз облыстың транзиттік әлеуетін 
және географиялық ерекшеліктерін 
ескере отырып, алдағы үш жылға даму 
жоспарын айқындап, дамудың негізгі 
бағыттарын белгіледік. $ңірдің �ндірістік, 
ет, сүт кластерін құру мен суармалы 
егін шілік әлеуетін арттыруға, ішкі ту-
ризмді, әлеуметтік саланы дамытуға, 
жол және инфрақұрылым жүйелерін 
жаңартуға басымдық беріледі», – деді 
облыс әкімі. 

СЕМЕЙДЕ «ИНВЕСТОРЛАР ҮЙІ» 
АШЫЛАДЫ

Облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
алдағы жылдардағы даму жоспары туралы 

баяндамасында аймаққа инвестиция 
тарту мәселесіне айрықша тоқталды. 

2028 жылға дейін жалпы құны 2,7 
трлн теңге болатын 29 инвестициялық 
жоба жүзеге асырылады. 8 мың жаңа 
жұмыс орнын ашу к�зделіп отыр. Биыл 
10 миллиард теңгеге «СемАз» ЖШС 
�неркәсіптік алаңдары кеңейтіліп, 
жылына 6 мың арнайы техника шы-
ғаратын желі жаңартылады. «Казпо-
лиграф» ЖШС жылына қуаттылығы 40 
миллион дана қағаз бен картон бұйым-
дары �ндірісін іске қосады.

$ндірістік инфрақұрылымды 
кеңейту мақсатында «$ндіріс» ин-
дустриялық аймағы 96 гектардан 562 
гектарға дейін ұлғайтылады. Аймақ 

басшысы қызметке кіріскелі бері 40-
тан астам шетелдік инвестормен кездесу 
�ткізді. Енді облыс Ресей және Қытай-
мен сауда байланысын кеңейтуді 
жос парлап отыр.

Сондай-ақ инвесторлармен жұмысты 
күшейту мақсатында Семейде «Инвес-
торлар үйі» ашылады. Бұл шаралар 
нә тижесінде 2028 жылға қарай облысқа 
тартылатын инвестиция к�лемі 547 млрд 
теңгеден 800 млрд теңгеге дейін артады 
деп күтілуде.

«Осы ретте алдағы аптада Қытайға 
іссапарға шығып, 1 миллиард 200 миллион 
АҚШ долларына инвестициялық және 
�ңірдің кәсіпкерлерінің �німдерін сату 
бойынша 15 меморандумдарға қол 
қоятын боламыз. $ңірдің дамуына 
инвестиция тарту – әрбір деңгейдегі 
әкімнің міндеті. Осыған орай Семей 
қаласында инвесторларға сүйемелдеу 
қызметін к�рсететін «Инвесторлар үйі» 
ашылады», – деді аймақ басшысы. 

АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫН 
ДАМЫТУ МОДЕЛІ �ЗІРЛЕНДІ

Облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
алдағы жылдардағы даму жоспары туралы 
баяндамасында ауылшаруашылық 
саласындағы жобаларға тоқталды. Биыл 
облыста ауыл шаруашылығы �німінің 
жалпы к�лемі 486 миллиард теңгеге 
жетіп, �сім 103 пайызды құрады. Ірі 
қара мал саны 743 мың басқа жетіп, 
республика бойынша 3-орында тұр. 

$ңірде ауыл шаруашылығын да-
мытудың 2028 жылға дейінгі моделі 
әзірленді. Ет кластерін құру, сүтті-тауарлы 
фермаларын салу, ет құс шаруашылығын 
дамыту және суармалы егіншіліктің 
әлеуеті сияқты бағыттарды қамтиды. 
Бұл бағытта ірі инвестициялық жобаларды 
қаржыландыру бағдарламасы аясында 
13 миллиард теңгеге ет комбинаты, 
бор  дақылау алаңдары, сүтті тауарлы 
фермалары, су үнемдеу технологиялары, 
қой шаруашылығы, тауарлы балық �сіру 
жобалары іске асырылуда. Аталған 

бастамаларды қолдау үшін 13 млрд тең-
геге жобалар қаржыландырылып, жыл 
соңына дейін қосымша 8 млрд теңге 
б�ліну жоспарланып отыр. 

Ет кластерін дамыту аясында Жаңа-
семей ауданы Шақаман ауылында 
«Евра зияАгроСемей» ЖШС тәулігіне 
35 тонна ет �ңдейтін кешеннің құрылысы 
басталды. Мұнда жылына 12,6 мың 
тонна ет �німдері шығарылып, 7 мың 
бас қойға арналған бордақылау алаңы 
дайындалған. 

«Бұл кәсіпорындар жаңа жұмыс 
орындарын ашып, �ңірдің азық-түлікпен 
қамтылуына үлес қосады. Осы бағытта 
жұмысты жалғастырып, әкімдік тара-
пынан тиісті қолдау к�рсетуге дайын-
быз», – деді облыс әкімі. 

75 МЕКТЕП КҮРДЕЛІ 
Ж�НДЕУДЕН �ТЕДІ

Мемлекет басшысының тап сыр ма-
сына сәйкес алдағы үш жылда 75 мектеп 
күрделі ж�ндеуден �теді. Биыл ж�нделетін 
11 мектеп қатарында Аяг�з, Үржар, 

Семей, Жаңасемей, Бесқарағай аудан-
дарының білім мекемелері бар. Бұл 
туралы облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
алдағы жылдардағы даму жоспары туралы 
жиында айтты. 

Сонымен қатар алдағы үш жылда 
150 жаңа модификациялы кабинет пен 
заманауи интерактивті тақталар орна-
ты лады. Биылдың �зінде 19 мектепке 
55 кабинет, 68 мектепке 68 тақта сатып 
алынады. «Қазақстан халқына» қоры 
арқылы 33 ауыл мектебі заманауи ка-
бинеттермен жабдықталады.

«Мектептерді күрделі ж�ндеуден 
�ткізсек те, облыстың барлық мектеп-
терінде оқушылар жабдығының тозығы 
мәселесі шешімін таппай отыр. Бұл 
мә селені де алдағы үш жылда кезең-ке-
зеңімен шешетін боламыз. Балалар-
 дың қосымша білім алуына жағдай 
жа  сау үшін Семей қаласында биыл 
оқу шы лар сарайының құрылысын аяқ-
таймыз», – деді аймақ басшысы. 

Мемлекет басшысының бастамасымен 
іске асырылып жатқан «Жайлы мектеп» 
ұлттық жобасы аясында Семей қаласы-
ның Қарағайлы тұрғын ауданында 1 200 
орын дық, Бесқарағай ауылында 300 
орындық мектеп ашылды. Биыл Аяг�зде 
600 орындық, Семей қаласының Шығыс 

кентінің оң жағалауында 300 орындық 
мектеп пайдалануға беріледі.

 Мектепке дейінгі білім беру тап-
шы лығын шешу үшін мемлекеттік-же-
кешелік әріптестік аясында 2 мың орын-
 дық 8 балабақша салу жоспарланған. 
Қарағайлы ықшамауданында 320 орын-
 дық балабақша құрылысы басталды.

АЛАК�Л ЖАҒАЛАУЫ 
АБАТТАНДЫРЫЛАДЫ

Облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
ал дағы жылдардағы даму жоспары тура-
лы баяндамасында туризм �ңір эконо-
ми касының маңызды бағытына айна-
луы тиіс екенін атап �тті. Осы мақ сат та 
Ту ризм басқармасы құрылып, кешенді 
жұмыстар қолға алынуда.

Биыл Қабанбай ауылындағы Алак�л 
жағалауын абаттандыру мен туристік 
аймақтың бас жоспарын �згертуге 430 
млн теңге б�лінді. Сонымен қатар �ңірдің 
тарихи, мәдени нысандарының инфра-
  құрылымы кезең-кезеңімен дамытылады. 
Олардың қатарында Барлық-Арасан 
шипажайы, Абайдың Жидебай-Б�рілі 
музейі, Қоңыр-Eулие үңгірі, Қозы К�р-
пеш – Баян Сұлу ескерткіші, Бесқа ра-
ғайдағы Тұзды к�л, Киелі бұлақ, 
Ырғызбай, Баянбай ата кесенелері және 
Елеке сазы қорғандары бар.

«Туристік әлеуетті арттыру мақсатында 
Семей, Аяг�з, Шар қалаларының және 
Ақтоғай кентінің, Жалаңашк�л, Дегелен, 
Үшбиік, Жарма, Белағаш, Ауыл станса-
ларындағы теміржол вокзалдары жаңғыр-
тылады. Қосымша әуе бағыттарын ашу 
бағытында жұмыстар жүргізілуде. Мы-
салы, Семей – Астана – Семей бағытына 
«Южное-Небо» компаниясының рейсі 
іске қосылды, Семей – Қарағанды – 
Семей бағытын ашу к�зделіп отыр. 
Нәтижесінде, облысқа келетін туристер 

саны 300 мың адамнан 600 мыңға жетіп, 
қызмет к�рсету к�лемі 5,3 млрд теңгеден 
1,5 есеге артады», – деді облыс әкімі. 

Туристер үшін қолайлы әрі қауіпсіз орта 
қалыптастыру мақсатында Семейде Semey 
Mall сауда-ойын-сауық орталығы мен PANA 
қонақүй кешенінің құрылысы басталады.

СЕМЕЙДЕ ЖАҢА 
ЫҚШАМАУДАНЫ ҚҰРЫЛАДЫ

Облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
ал дағы жылдардағы дамуына арналған 
жиында осындай жаңалықты жеткізді.

Қаланың солтүстік б�лігінде орна-
ласқан жаңа ауданда 75 мың тұрғынға 
арналған тұрғын үй кешендері, 40-тан 
астам әкімшілік, коммерциялық және 
әлеуметтік нысандар, саябақтар бой 
к�теретін болады. Жоба аясында жастар 
сарайы, Жекпе-жек сарайы, ғалымдар 
үйі, медиа орталық, к�рме орталығы, 
Достық үйі, инвесторлар орталығы, 
музыкалық мектеп, филармония, 
этносаябақ, стадион, колледж, музей, 
балабақшалар, қонақүйлер мен сауда 
кешендерін салу жоспарланған.

«Шаһардың солтүстік б�лігінде 
орналасқан жер к�лемі мың гектардан 
асатын ықшам тиімді к�ліктік дә-
ліздерімен, ыңғайлы географиялық 
орналасумен ерекшеленеді. «Семей 
орманы» мемлекеттік табиғи резерватына 
жақын тұрғандықтан, осы экологиялық 
жасыл аймаққа тоқтадық. Мұнда жасыл 
желекті к�птеп отырғызуға баса мән 
беріледі, тұрғындарға жайлы саябақтар 
салынады. Бұл ықшамауданда Мемлекет 
басшысының қолдауымен «Абайға 
құрмет» республикалық акция аясында 
ұлы Абайдың 180 жылдығына орай 
еліміздің �зге �ңірлері сыйға тартатын 
маңызды әлеуметтік, мәдени нысандар 
бой к�теретін болады. Ұзақ мерзімге 
бағытталған жобаны жүзеге асыру 
�ңірдің әлеуметтік-экономикалық 
дамуына үлкен серпін береді, жаңа 
�ндіріс орындары мен жаңа жұмыс 
орындарының ашылуына септігін 
тигізеді. $ңірдің инвестициялық тар-
тымдылығы, оның ішінде жеке ин-
вестиция к�лемі артады», – деді аймақ 
басшысы.

Облыс әкімі Семейдің басқа аудан-
дары назардан тыс қалмайтынын атап 
�тті. Шаһардың бос аумақтарына об-
лыстық к�псалалы аурухана, театр 
сын ды маңызды әлеуметтік нысандар 
салынады.

ЖАҢА М�ДЕНИ НЫСАНДАР 
САЛЫНАДЫ

Облыс әкімі Берік Уәли �ңірдің 
алдағы жылдардағы даму жоспары туралы 
баяндамасында аймақтың мәдениет 
және спорт саласында іске асырылатын 
жобалар туралы айтты.

 Семейде 530 орындық жалғыз театр 
үш ұжымға бірдей қызмет етеді. Бұл 
мәселе Ұлттық құрылтайда Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тарапынан да к�терілді.

Филармония ғимараты 1991 жылдан 
бері ж�нделмеген, Абай атындағы 
кітапхана 1974 жылғы ғимаратта орна-
ласқан. Мәдениет нысандарының 
жағдайын жақсарту үшін биыл бірқатар 
жоба қолға алынады. Абай ауданындағы 
мәдениет үйінің жабдықтары жаңар-
тылады, Бородулиха ауданының Ка-
мышенка ауылында клуб салынады. 
Мақаншыдағы «Інжу-маржан» ансамблі-
не музыкалық аспаптар алынады, Бес-
қарағай ауданындағы Беген ауылында, 
Глуховка және Ерназар ауылдарында 
мәдениет үйлерінің құрылысы басталады. 

«Ұлы Абайдың 180 жылдығына орай 
Мемлекет басшысының қолдауымен 
«Абайға құрмет» республикалық акциясы 
аясында еліміздің �зге �ңірлері Семей 
қаласында музыкалық мектеп, облыстық 
орталық кітапхана, шығармашылық 

сарайы, �лкетану музейі, к�рме орталығы 
және амфитеатр салатын болады», – деді 
аймақ басшысы.

Аймақта спорт саласына да ерекше 
ден қойылған. Аудандарда жүзу бассейні, 
модульдік спорт залы, денешынықтыру-
сауықтыру кешені сияқты бірқатар 
ны  санның құрылысы жүргізілуде. Со-
нымен қатар Водный және Бобровка 
кенттерінде спорт кешендерінің іргетасы 
қаланды.

Мейір ЖАСЫН

ЖОСПАРЛЫ ДАМУ – 
ЖАРҚЫН КЕЛЕШЕК

Абай облысында 2028 жылға дейін жалпы құны 2,7 трлн теңге болатын 
29 инвестициялық жоба жүзеге асады. Бұл жобалар 8 мың жаңа жұмыс 
орнын ашып, аймақ экономикасына серпін бермек. Осы және басқа да 
оң өзгерістер жайлы аймақ басшысы Берік Уәли өңірдің даму жоспары-
на арналған жиында мәлімдеді. 
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АЙМАҚ

Ақжайық жұртшылығы жылда асыға 
күтетін дәстүр бар. Бұл – әскери кемені суға 
түсіру мерзімі. Бұл күні қалада кішігірім 
мереке десе де болады. Таяуда «Семей» деп 
аталатын әскери-жауынгерлік кеме суға 
түсірілді. Бұл кеме енді ҰҚК Шекара қыз-
метіне ж'нелтіледі. Шекарашылар бұл ке-
ме мен теңіздегі шекара қауіпсіздігін қорғайды. 
Кеме ҰҚК тапсырысымен «Айбар» жобасы 
аясында дайындалып отыр.

)р құрастырылған кемені дәстүр бойын-
ша Қазақстанның қалаларымен атайды. Бұл 
жолы кемені Семей қаласының құрметіне 
«Семей» деп атаған. Кеме мем лекеттік 
шекараны күзетуге және қорғауға арналған. 
Осының арқасында заңсыз кеме қатынасына, 
контрабандалық операция ларға, рұқсатсыз 
балық аулау, шекараны заңсыз кесіп 'ту 
және т.б қауіп-қатерлерге кеме арқылы 
тосқауыл қойылады деп жоспарланған. 

– «Семей» кемесі облыс орталығында 
орналасқан, тарихы терең «Зенит» зауытында 
жасалғанын зор мақтанышпен атап 'теміз. 
1941 жылы құрылған бұл зауыт еліміз тә-
уел сіздік алғаннан кейін «Қазақстан Ин-
жи ниринг» ұлттық компаниясының құра-
мы на еніп, бүгінде отандық қорғаныс 
'ндірісінің алдыңғы қатарлы кәсіпорын-
дары ның біріне айналды. Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев 'з с'зінде 
қорғаныс қабілетінің маңызын үнемі атап 
'теді. Президент: «Қазақстанның ұлттық 
қауіпсіздігі мен аумақтық тұтастығын қам-
тамасыз ету – мемлекетіміздің басты 
басымдығы», – деп бұл саладағы жұмыстың 
стратегиялық мәнін айқындап берді. 
Сонымен қатар «Зенит» зауыты теңіз 
шек ара сын күзетуге арналған «Сұңқар», 
«Бүркіт», «Барыс» сияқты бірқатар кеме 

мен қайық жасап шығаруда. Бұл  еліміздің 
әскери-'неркәсіптік әлеуетінің артып келе 
жатқанын және отандық 'ндірістің нақты 
жетістіктерге жетіп отырғанын к'рсетеді, – 
деді аймақ басшысы Нариман Т'реғалиев.

Кеменің ұзындығы – 27,3 метр, ал ені – 
6,62 метр. Бұл – 15 адамға арналған кеме. 
Кеменің ішінің бәрі заманауи құрал-
жабдықтармен, қарумен жабдықталған.

Аға лейтенант Жеткерген Айдаров – 
кеме командирі. Ол 2022 жылы оқуын 
аяқтағалы шекара қызметінде жұмыс істеп 
келеді. Қазір ол Маңғыстау 'ңірінде Каспий 
теңізіндегі шекара кеңістігін күзетіп жүр.

– Кеме жоғары жылдамдықта жүруге 
арналған. Бұл – шекара қызметіне арнап 
құрастырылып отырған 36-су к'лігі. Бұл 
кеменің ерекшелігі – біріншіден, аз адамға 
арналған, екіншіден, тез жүзеді. )рі замануи 
жабдықтармен қамтылған, – дейді кеме 
командирі Жеткерген Айдаров. 

«Зенит» зауытының директоры Қадыр-
жан Мұқанов бұл кемені құрастыруға екі 
жыл кеткенін айтты. )рі бұл кеменің 
ер ек ше лігі –  теңіздегі 10 балдық толқындарға 
шыдайды екен. 

– Біз қазір )скери-теңіз күштерінің 
тап сырысы бойынша 750 тонналық кемені 
дайындап жатырмыз. 2023 жылы құрас-
тыруды бастадық. Суға 2026 жылы жібереміз 
деп жоспарлап отырмыз. Бұл 'те үлкен, 
әскери-жауынгерлік кеме болады. Мұндай 
ірі кемелерді құрастыруға үш жыл уақыт 
кетеді. Ал мына шағын кемені біз екі жыл 
құрастырдық, – дейді Зенит зауытының 
директоры Қадыржан Мұқанов. 

Шаған 'зеніне түсірілген кеме сәтті 
қозғалды. Бұл кемені теңіздегі шекара 
сақшылары қолданатын болады. Олар осы 
кеме арқылы теңіздегі контрабандамен 
күреседі және заңсыз шекара кесушілерге 
тосқауыл қояды.

ӘСКЕРИ КЕМЕ 
СУҒА ТҮСІРІЛДІ
Орал қаласында әскери кеме Шаған өзеніне жіберілді. Ол Шаған 
арқылы Жайыққа түсіп, одан әрі Каспий теңізіне аттанады. Бұл – 
«Зенит» зауыты құрастырып шығарған 36-су көлігі. Жалпы зауыт су 
көліктерін құрастыруды 1993 жылы бастаған. Содан бері қарай 40-қа 
жуық кеме құрастырылған.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Биыл т'ртінші мәрте 'ткізіліп отырған 
іс-шара вокал, хореография, мобило-
графия, аспапта орындау, театр бағыт-
тарын қамтиды. Одан 'зге фес тиваль 

 «Театр» бағыты бойынша жүлделі 
1-орынды иеленген Абай атындағы 
Қазақ ұлттық педагогикалық уни вер-
ситетінің «Қағанат» әдеби-шығар ма-
шы лық одағы фестивальға авторлық 
қойылымын ұсынды. Кейіпкеріміздің 
с'зінше, әдеби-шығармашылық одақ 
'з жұмысын 2024 жылдың қазан ай ында 
бастаған. Актерлік құрамның мүшесі 

арнадық. Біз қазылар алқасы мен к'рер-
меннің спектакль арқылы берілген сим-
воликаларымыз бен идеямызды түсінгеніне 
қуаныш тымыз. Спектакльдің негізгі мәні 
мен мақсаты – әлемдік індет тердің бетін 
ашып беру, олардың негізі қайдан шы-
ғатынын к'рсету. Мәселен, спек такльде 
Педо және кішкентай Филия есімді 
кейіп кер бар. Спектакль бары сында екі 

ТАЛАНТТАР 
ТАНЫЛҒАН КЕШ
Таяуда үш айға созылған Алматы қаласы жастарының Jas 
Gala шығармашылық фестивалі жеңімпаздары анықтал-
ды. Қалалық Жастар саясаты басқармасының қолда-
уымен және «Алматы студенттер Альянсы» КҚ ұйымдас-
тыруымен өткен бұл сайыс Ұлы Жеңістің 80 жылдығына, 
Жұмысшы жастар жылына, Қазақстан халқы Ассамблея-
сының 30 жылдығына, Н. Тлендиевтің 100 жылдығына 
және  Ш. Қалдаяқовтың 95 жылдығына арналды.

Алтынай
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

аясында қатысушылардың қабілетін 
шың дап, тәжірибе алмасу мақсатында 
шеберлік сабақтары мен арнайы 
мотивациялық кездесулер ұйымдас-
тырылған. Осы жылы байқауда Алматы 
қаласының ЖОО және кол ледждерінен 
2 800-ге жуық студент бағын сынады. 

– Jas Gala – жыл сайын дәстүрлі 
түрде 'тетін, Алматы қаласының жалынды 
жастары жиналатын дода. Биылғы 
фестивальға қаламыздың 35 жоғары 
оқу орнынан, оның ішінде техникалық, 
педагогикалық бағытта білім алушылар, 
сондай-ақ колледж студенттері қатысты. 
Бұл – қатысушы лардың тек шығарма-
шылығын  емес, зияткерлік қабілетін 
шыңдайтын жоба. Келешекте студенттік 
к'ктем фестивалін республикалық 
ауқымда 'ткізгіміз келеді, – деді «Алматы 
студенттер Альянсы» КҚ т'рағасы 
Айболат Сембиев.

Eңір прокуратурасы жариялаған соңғы 
деректерге жүгінсек, Ақмола облысында 
аса 'зекті экологиялық мәселелердің 
бірі – заңсыз стихиялық қоқыс үйінділері. 
Жұрт шылық шашылып-т'гілген қоқыс 
пен оның қолқаны қабатын иісінен әбден 
қажыған. Eңірде қатты тұрмыстық қал-
дықтар т'гілетін 130 жер учаскесі рәсімдел-
генімен, тек 25-нің  рұқсат етілген құжат-
тары болып шықты. Аймақта 617 елді 
мекен бар екенін ескерсек, заңды қоқыс 
полигондары небәрі 19,2 пайызындай 
ғана екенін к'рсетеді. Мәселен, «Қазақстан 
ғарыш сапары» ұлттық компаниясының 
жүргізген мониторингінің мәліметінше, 
2023 жылы аймаққа рұқсат етілмеген 789 
қоқыс үйіндісі анықталып, оның 631-і 
жой ыл ған. Тек К'кшетау қаласының 
'зін де ғарыштан түсірілген суреттердің 
арқасында 96 қоқыс үйіндісі анықталып, 
жүргізілген шаралардың нәтижесінде 79-ы 
жойылған. Дегенмен әлі де болса ондаған 
жыл бойы айналасын түгелдей қоқыс 
бас қан елді мекендер жетіп артылады. 

Мал қорымы мен қоқыс полигоны 
мүлде жоқ Бест'беде бүгінде алты мыңға 
жуық халық түтін түтетеді. Елді мекен 
был тыр ғы жұттан және су тасқыны сал-
дары нан қырылған мал 'лекселерінен 
аяқ алып жүру мүмкін емес халге жетіпті. 
Мұнымен қоса, халықтың үйреншікті 
әдеті нен ауылдың жан-жағы түгелдей 
қоқыс басқан. Қазір елдің іргесіне дейін 
тақалып қалыпты. Мал қорымы болма-
ғандықтан, халық 'лекселерді далаға 
тастап кетуге мәжбүр. Мәселе бірнеше 

жыл бойы айтылып жатса да еш нәтиже 
шық паған. Жергілікті тұрғындар аталған 
мәселенің жыл сайын әкімдердің есептік 
кездесулерінде, 'ңірге келген құзырлы 
мин истрлік 'кілдері мен депутаттардың 
жеке қабылдаулары кезінде де талай мәрте 
айтылғанымен, билік құрғақ уәдеден аса 
алмай жатқанын қынжылыспен жеткізді. 

– Мәселе жылдар бойы халықтың 
ащы жанайқайына айналғанымен, оны 
іс жүзінде шешу жергілікті әкімдіктің еш 
назарына да алынар емес. Мал қорымы 
бол мауынан тұрғындар мал 'лекселерін 
заңсыз қоқыс үйінділеріне сүйреп тастайды. 
Аталған мәселе бойынша 'ткен айда 
облыс әкімінің қабылдауында да болдым. 

тақалып қалды. Қараусыз мал кенттің 
ішінде де толып жүреді. Қоқыс контейнер-
лерін құлатып, шашып-т'гіп кетеді. Кент 
әкімі малдың қаралмауынан к'гал дан-
дыру ды да жүзеге асыра алмайтынын 
айт қан. Экология департаментінің бас-
шы лығына, ветеринарларға барлық 
құзыр лы органдарға жеткізгенімізден еш 
нәтиже жоқ. Енді тек Президентке жазудан 
басқа амалымыз қалмады, – дейді жер-

гілікті қоғам белсендісі, Бест'бе кентінің 
тұрғыны Николай Катчиев. 

Аталған мәселе бойынша алдымен 
Бест'бе кенті әкімдігінің пікірін білмекке 
ұйғардық. )кімдік мал 'лекселерінің 
қарапайым жабайы мал қорымына таста-
ла тынын айтып уәде етті. 

– Бест'бе кентінің аумағындағы мал-
дың 'лекселері жабайы мал қорымы 
био термиялық шұңқырға тасталатын 
бола ды. Онда «Степногор қаласы ве-
теринария стансасы» 'кілдерімен бірлесіп 
малдың 'лекселері 'ртеледі. Сонымен 
қатар қоқыс полигонының айналасына 
топырақ үйілетін болады, – деді Бест'бе 
кенті әкімдігі 'кілдері.

Түйткілді мәселе жайлы облыс әкімдігі 
мен құзырлы органдардан да анықтамақ 
болдық. Облыстық Ветеринария бас-
қармасы мал 'лекселерінің жергілікті 
атқарушы органдармен бірге к'мілгені 

туралы ақпарат жолдады. Сонымен қатар 
мал қорымының жобалық-сметалық 
құжат тамасы әзірленгенін жеткізді. 

– Қазір қолымызда жалпы құны 58 
270 миллион теңгенің жобалық-сметалық 
құжаттамасы бар. Бюджеттік 'тінім эко-
номика және бюджеттік жоспарлау бас-
қармасына жолданған. Бест'бе кентіндегі 
малдың 'лекселері бойынша ветеринарлық 
қызмет жергілікті Бест'бе ауылдық округ 
әкімдігімен бірлесіп жабайы қарапайым 
мал қорымына 20 бас ірі қара мал, 10 бас 
қой-ешкі мен 16 бас жылқының 'лекселері 
жеткізіліп к'мілді, – деді Ақмола облыстық 
Ветеринария басқармасы. 

Аймақта онсыз да экологиялық жағ-
дайдың ауырлығын назарға алып, бұл 
жағ дайдың экологиялық жағынан қанша-
лықты қауіпті болатыны ж'нінде Ақмола 
облыстық Экология департаменті басшы-
лығымен тілдестік. Департамент басшысы 
жағдайдан хабардар екенін айтып, егер 
алдағы тексеріс кезінде мал 'лекселері 
тазартылмаса, жергілікті атқарушы органға 
айыппұл салынатынын атап 'тті. 

–Бұл мәселеден хабардармыз. Степ-
ногор қалалық әкімдігіне, Ветеринарлық 
басқармаға және жергілікті Бест'бе кенті 
әкімдігіне ветеринармен бірге жұмыс 
істелсін деп хат жібердік. Қоқыс полигон-
дары мен абаттандыру жұмыстарының 
барлығы – жергілікті атқарушы орган-
дардың атқаратын шаруасы. Экологиялық 
кодекстің 365-бабы бойынша толықтай 
құзыреттілік жергілікті атқарушы орган-
дарға берілген. Дегенмен біздің экология-
лық инспекторға барып тексеріп келуге 
тапсырма бердім. Абаттандыру жұмыстары 
қолға алынбаса, жергілікті атқарушы 
орган ға айыппұл саламыз, – деді Ақмола 
облысы Экология департаментінің 
басшысы Мағзұм Күкімбаев. 

Жыл сайын қордаланған түйткілді 
мәселенің іс жүзінде түбегейлі шешіле 
қал  уы екіталай болып тұр. Eйткені кәдімгі 
заңды мал қорымы мен арнайы қоқыс 
поли гонының болмауынан күні ертең сол 
бәз-баяғы қалпына келетіні айтпаса да 
түсі нікті. Сондықтан түйткілді мәселеге 
жер гілікті атқарушы органдар мен құзырлы 
органдар дереу арада шара қабылдап, мә-
селені жедел ретке келтіргені ж'н бе дейміз... 

ҚОҚЫС ҚҰРСАУЫНДАҒЫ БЕСТӨБЕ
Степногор іргесіндегі Бестөбе кентінде жұрт жыл-
дар бойы мал қорымы мен қоқыс полигонын рет-
теуді жергілікті әкімдіктен бастап облыс әкіміне 
дейін шырылдай жеткізіп келеді. Бірақ биліктің бұл 
мәселеге назар аударатын түрі көрінбейді.

Өңірде қатты тұрмыстық қал дықтар 
төгілетін 130 жер учаскесі рәсімдел генімен, 
тек 25-нің  рұқсат етілген құжат тары болып 
шықты. Аймақта 617 елді мекен бар екенін 
ескерсек, заңды қоқыс полигондары небәрі 
19,2 пайызындай ғана екенін көрсетеді.

Облыс әкімі Бест'беде мал қорымын 
сал ғызуға уәде берген. Алайда күні бүгінге 
дейін еш әрекет жоқ. Біреулер малды 
к'міп тастауға болады дейді. Бірақ бұл 
заңнама бойынша 'рескел заңбұзушылық 
болып есептеледі. )рі аталған әрекет 
үшін әкімшілік жауапкершілікке әкеліп 
соғады. Қоқыс полигонының да жоқтығы 
кенттің айналасын түгелдей қоқысқа 
ай нал дырды. Қазір елдің іргесіне дейін 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Сәулет Нұршапағат гала-концерт аяқ-
талғаннан кейін бізге қойылымның 
идея сы туралы әңгімелеп берді. 

– Бұл фестиваль – еңбек жолымызды 
бастаған уақыттан бері қалалық деңгейде 
қатысып отырған алғашқы жобамыз. 
Фестивальға ұсынған авторлық спектакль-
ді қоюға шамамен екі апта уақытымызды 

кейіпкер педофилияның кейпін ашады – 
деді Сәулет Нұр шапағат.

 Jas Gala – бұл жай ғана қатысу шы-
лардың 'нерін сарапқа салатын алаң 
ғана емес,  жастардың арманы мен үміті 
тоғысқан, идея мен шабытқа толы орта. 
Мыңдаған студенттің басын қосқан 
жоба алдағы уақытта да жалғасын таппақ.
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Кеш к�рермендері белгілі француз хореографының 
бір актіден тұратын үш балетін тамашалады. Дәлірек 
айтсақ, «Арлезианка», «Бозбала және %лім» және 
«Кармен» спектаклі қойылды. Қойылымдар «Астана 
Опера» балет труппасының к�ркемдік жетекшісі Алтынай 
Асылмұратованың бастамасымен сахналанды.

Аталған спектакльдерді әлемге танымал балетмейстер 
Луиджи Бонино мен суретші Жан-Мишель Дезире алып 
келді. Премьерада әйгілі балет жұлдыздары, труппаның 
жетекші солистері мен кордебалет әртістері �нер к�рсетті. 
Ал оркестрдің дирижерлік міндетін Элмар Б�рібаев пен 
Руслан Баймурзин �з қолына алды.

Айта кетейік, фестиваль екі айға жалғасады. 6 маусым 
күні ресейлік тенордың қатысуымен Ж.Бизенің «Кармен» 
операсы ұсынылады. Бұдан б�лек, екі жарқын премьера 
– П.Чайковскийдің «Ұйқыдағы аруы» мен В.Беллинидің 
«Капулетти мен Монтеккиі» бар. 29 маусым күні Қытай 
мен Ресейдің балет жұлдыздары қатысатын гала-балет 
�тетінін ескерсек, шілдеде елордалықтар мен қала 
қонақтары Дж.Пуччинидің «Богема» операсын тамашалау 
мүмкіндігіне ие. Сонымен қатар Р.Ребектің «Қазіргі сәт 
қанша уақытқа созылады?» және В.Цукеттидің «Souve-
nir de danse» қойылымы ұсынылады.

ӨНЕР МЕРЕКЕСІӨНЕР МЕРЕКЕСІ
«ОПЕРАЛИЯ» –

Елорда төрінде «Опералия» халықара-
лық музыка фестивалі өтті. «Астана Опе-
ра» театрында салтанатты қызыл кілем 
төселіп, кеш қонақтарына қойылымдар-
дан көркем үзінді ұсынылды. Сонымен 
қатар әйгілі хореограф Ролан Петидің 
үш бірдей туындысының премьерасы 
сахналанды.

Фестиваль аясында Джакомо Пуччинидің әйгілі 
«Турандот» гранд-операсы Қазақстан мен Ресейдің опера 
жұлдыздарының қатысуымен сахналанады. Сондай-ақ 
К.Байсейітова атындағы Камералық залда бірқатар 
мазмұнды концерттер ұйымдастырылады. Атап айтқанда, 
болгариялық скрипкашы Павел Миневтің жеке кеші, 
Салауат Карибаев және Алияр %тетілеудің қатысуымен 
�тетін виолончель концерті бар. Мәскеуден арнайы 
келген Елман Ернұрдың фортепианодағы соло бағдарламасы 
және түрлі вокал кеші �теді. Жалпы айтқанда, бас-аяғы 
30-дан астам іс-шара жоспарланған.

 
 Ерсұлтан АЛПЫСБАЙ 

БАЙ ДАЛАНЫҢ МҰРАСЫ

Иә, әуелде Балқарағайға жаңбырлатып жет тік. 
Ауа райы бұзылған соң, жиын-той форматы �з герер 
дестік. Асыға жетсек, күн райына қарап қа ба ғын 
түйген жанды байқамадық. Бәрі емен-жарқын 
әңгімелесіп, билеп, қосыла ән шырқап тұр. Күбіде 
жаңа піскен қымыздың иісі мұрын жарады. Тарыдан 
жасалған түрлі тәттінің түрі тәбетіңді ашады. Құрт-
ірімшік пен сары май алыс тан менмұндалайды. 
Зергерлер де �німін жарнамалап әлек. Тазы ерткен 
саятшы да, этно граф пен дәрігері де сусыннан дәм 
татқысы кеп тыпы р шып тұр. Ұйымдастырушылар 
мереке шымылдығын түргеннен-ақ халық қымызға 
бас қойды. 

Осы к�рініске сүйсініп тұрғанымызда этнолог 
Тұрар Сәттарқызы қымызмұрындық мерекесінің 
тарихын айтып, қайта жаңғырғанына қуанғанын 
жеткізді. 

«Негізі, Iпзира Құсайынқызы тәуелсіздік 
алған соң, қазіргі Астана паркінің бойында қы-
мыз мұрындық мерекесін �ткізді. Қала деңгейінде 
ұйымдастырды. Содан бері мұндай жиын �ткен 
жоқ, ұмытылып қалды. 2018 жылы қымызмұрындық 
мерекесі ЮНЕСКО-ның мәдени емес мұралар 
тізіміне енген. Осыған үлес қосқан, к�п жыл 
Ұлы тау музейінің директоры болған – Бақтияр 
Қожахметов есімді азамат. Сол кісі екі жыл бұрын 
хабарласып, «Астананың маңайындағы аудандарға 
барайық, мерекені насихаттайық» деді. Ерейментау, 
Қорғалжың, Атбасар, Шортандыға сапарлап, 
қымызмұрындықтың таралуына, тарихына 
тоқталдық. Iлі күнге сол ауданда мереке тойланып, 
�зара үздік �німді анықтайды. Жалпы, осыған 
дейін бұл мереке аудандық деңгейде тойланды. 
Осыны ұлттық деңгейге к�теріп, гастрофестиваль 
�ткізетіні қуантады. Ұлттық тағамды, сусынды 
насихаттасақ, ұлт денсаулығына үлес қосамыз. 
Ұйымдастырушыларға алғыс білдіремін. Қымыз – 
ұлттың байлығы әрі саулығы. Ұлттық құндылық 
дәріптеле берсін», – деді ол.

Еліміздің он аймағынан келген қымыз бап-
тау шылардың �німін алма-кезек дәмін к�ріп 
жатып, құлағымызды сарапшылар с�зіне тостық. 
Iсіресе, этнограф Iйгерім Мұсағажинованың 
«қазақ тағамын зерттеп жүргеніме 15 жылдан 
асты» дегенінде бәріміз таңырқадық. Оның 
айту ынша, қымызмұрындық мерекесінде к�ктем-
нің құнарлы қымызы бойға жақсы тарайды. 
Жалпы, қымыздын 40 түрі бар. Мысалы, бала 
қымыз, д�нен қымыз, шырқанақ қымыз, түнемелі 
қымыз, құнан қымыз, асау қымыз деп жалғаса 
бе реді. Iр қымыздың �з технологиясы, �зінше 
дәмі бар. Спикердің с�зінше, бала қымыздан 
таңертең балаға 100 грамдай берсеңіз, ауру-сыр-
қаудан дін аман жүреді. Ал асау қымызды 
жылқының құрғақ етімен бірге ішсеңіз, сүйек 
сырқырамайды. Жоғарыда айтқанындай, жердің 
құнарына байланысты, су мен климатқа 
байланысты ұлттық сусынның ерекшелігі басым. 

Қымызмұрындық мерекесіне келсек, ертеде 
ана ларымыз қымыз пісіп, к�рші-к�лемді шақыр-
ған. Аман-есен қыстан шыққанына қуанып, 
бірінші қымызды б�ліп ішейік деп бас қосқан. 

«18-20 шілдеде республикалық BaiQymyz 
гастрофестивалі басталады. Бүгін 10 ауданнан 
келген дәмнен ауыз тисеңіз, ол жерде 50 шақты 
қатысушы бар. Халық әлі күнге Оңтүстік пен 
Солтүстіктегі қымыздың �зіндік дәмі барын 

б�лініп, қымыздың бапталу жайын айтты. Одан 
б�лек, дастарқанында бауырсақ, ет, қаймақ, құрт 
пен қызыл ірімшік те бар. К�кшетау қаласынан 
ірімшік �ндіретін шаруа қожалығы арнайы 
келген. Астана қаласынан Jent brand атауымен 
табиғи, глютенсіз тәтті �ндіретін кондитер де 
мерекеге қатысты. 

Қызығы, гастрофестиваль қатысушылары 
�німді бағалап, ұнағанына QR-код арқылы дауыс 

Германияда 6 миллион адамның басын біріктіретін Octoberfest 
фестивалі бар. Ел тұрғындары мен қала қонақтары екі апта бойы 
ұлттық тағамнан дәм татып, сыра ішеді. Жыл санап бір саптыаяқ 
сыраның бағасы өсе береді. Тиімдісі, осы мерекеден мемлекет 
миллиард еуро табыс табады. BaiQymyz жобасының авторы 
Жұмажан Қалтаевтың да арманы – қымызмұрындық мерекесін 
қайта жаңғыртып, кең көлемде атап өту. Сусынның пайдалы қасие-
тін кеңінен насихаттап, қымызды күнделікті дастарханға қоятындар 
қатарын көбейту ойында бар. Сол үшін идея авторы он аймақтан 
қымыз өндірушіні алдыртып, мамыр тойын жасады.

ДӘМ мен ДӘСТҮР
ТОҒЫСҚАН МАМЫР ТОЙТОҒЫСҚАН МАМЫР ТОЙ

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

біл мейді. Соны бәрі татып к�руі керек. Францияға 
бара қалсақ, Бургунд шарабын іздейтіндер к�п. 
Сол сияқты шетелден турист ағылып, қымызды 
қанып ішсе деймін. Этно-туризмді, гастро 
туризмді дамытайық. Мысалы, бала, құнан 
қымызды ірімшікпен, жентпен ішу керек. Сонда 
тәбет ашады. Асау қымыз бен бесті, д�нен қымыз-
ды етпен ішеміз. Себебі етті қортады. Мәселен, 
ер теде аналарымыз қойдың, жылқының етін 
қымызбен маринадтайтын. Қымыз етті жұмсартады. 
Қымыздан бірнеше тамақ жасайтын. Ұлттық 
сусынның философиясы б�лек. Дастарқанды 
байытып, дос-жаранды біріктіреді. Бағзыда қазақ 
дастарқан басында мәселесін де шешкен, сұрағына 
жауап тапқан. Есіңізде болсын, қымыз ішкеннен 
іш ауырмайды. Бұл қымыз баптаушының 
гигиенаны сақтай отыра �нім �ндіргеніне байла-
н ысты», – деді этнограф Iйгерім Мұсағажинова. 

ЫСТАМБҰЛ АСҚАН ҚЫМЫЗ

К�рсе к�з тоярлық табиғат аясында 
алтыбақанмен қоса үш ақшаңқаң киіз үй тігілген. 
10 аймақтың қымыз баптаушысы тізім бойынша 

берді. Сарапқа салынған қымыз қатарында 
Жаңарқа ауданының Aqnur Qymyz шаруа 
қожалығы, Саржал ауылындағы «Асылжан» жеке 
кәсіпкерлігі, Бурабай ауданындағы «Жас» ШҚ, 
Қымызынай ауылының «Кабдулин А.С.» ЖК, 
Абай облысы Қарауыл ауылының Adil Kymyz 
ЖК, Сабынды ауылының «Алға» ШҚ, Арайлы 
ауылының Qazaq House ЖК және Қара�ткел 
ауылындағы «Жоламан» ШҚ бар. Кейінен барлық 
қатысушыға ұйымдастырушылар тарапынан 
алғысхат табысталды. 

Киіз үй ішін аралап жүріп, Қымызынай 
ауылының атауына к�зіміз түсті. Барып, ж�н 
сұрасып, сусыннан дәм таттық. Шаруа қожалы-
ғының иесі Ақторғай Сәрсенбайқызы жұбайымен 
бірге қымыз баптап жүргеніне 20 жыл толған. 
Одан бұрын ата-енесі осы кәсіптің басын ұстаған. 
Ауылдың аты да ұлттық сусынмен тығыз байла-
н ысты. Ертеде алыс-жақыннан осы ауылдың 
қы мыз ын іздеп келіп, тамсана ішетіндер к�п 
болған. «Біз жақта күбіні қайыңның қалың 
қожырынан жасайды. Бабында піскен қымыздың 
дәмі ерекше», – деп атап �тті Ақторғай. Бабы 
келіскен қымыздың иісіне тапсанып, күбіге бір 
к�з тастап, біз де марқайдық. Осылайша, екінші 
тұрған киіз үйге кіріп, атақты Жаңарқа қымызына 
бармақ батырдық. 

«Жаңарқа қымызы т�рткүл дүниеге танымал. 
Біздің �ңір қымыздың сапасына, деңгейіне қатты 
мән береді. Екіншіден, бесаспап. Қазір кеш 
құлындаған биелерді қыстық сауым деп саууға 
рұқсат. Содан кейін қыстай сауған биені бос 
жібереміз, жазда саумаймыз. Жазда кеш құлындаған 
биелерді сауамыз. Сондықтан жыл он екі ай 
қымыз үзілмейді. Мамыр айындағы қымызды 
«бал қымыз» деп атап кеткен. Бал қымыздың 
маусымы – сәуірдің 20-сынан бастап шілденің 
15-іне дейін. Неге? %йткені жылқы 37 дәрумені 
бар ш�ппен мал қоректенеді. Сонша дәрумені 
бар сүт қоюланады. Сондықтан қаймақтың, 
майдың түсі сап-сары болады. Ал маусым, шілде, 
тамыз айында сүт сұйыла бастайды. Себебі ш�п 
құрғайды, бұрынғыдай балғын ш�п жоқ. Қазақтың 
ш�п құнарлы болған сайын, қымыздың дәмі 
келетінін айтатыны содан. %зім бұл кәсіпті 
елімізде EXPO к�рмесі �тіп жатқан тұста бастадым. 
Күллі әлем қымыздың дәмін к�рсе деген ниетім 
бар-ды. Қазір қымызды Ыстамбұлдан бастап, 
алыс-жақын шетелге тасымалдаймыз», – дейді 
кәсіпкер Анар Құрманқызы. 

Ал Балкенже Мерекеқызының кәсіп бастап, 
тарыдан тәтті �ндіру ойына кірмеген. Оның тары 
шәйін ішкендер тамсанып, кәсіп бастауын �тінген 
екен. Осылайша, табиғи тәтті жасауды қолға 
алған. Қазір табысы еселеніп, кәсібі жүріп тұр. 
Кәсіпкер әр бала табиғи тәтті жеп, ұлттық 
құндылықты бойға сіңіргенін қалайды.

Бала қымыздан 
таңертең балаға 100 
грамдай берсеңіз, 
ауру-сыр қаудан дін 
аман жүреді. Ал асау 
қымызды жылқының 
құрғақ етімен бірге 
ішсеңіз, сүйек 
сырқырамайды.


